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Mantes o estrelles? Aquesta és la
pregunta que sembla que s’han
fet a Castelldefels els últims me-
sos per declarar la “guerra total”
al top manta, tal com va afirmar
el primer tinent d’alcaldia, David
Solé, en una entrevista recent
amb Metrópoli. Dit i fet, ja que el
8 de juny va tenir lloc un opera-
tiu conjunt de Mossos, Policia Na-
cional i Policia Local per evitar
que els manters es col·loquin en
aquesta zona del litoral. 

Que aquest fenomen no és
nou i que s’arrossega any rere any
és un fet. Ara bé, recuperant el
concepte de les ‘estrelles’ amb el
qual hem introduït el reportatge,
també és un fet que aquest in-
crement de la vigilància ha coin-
cidit en el temps amb la inaugu-
ració del Passeig de les Estrelles
[pàgina 10], un Hall of Fame al
més pur estil Hollywood que
acollirà les estrelles de persona-
litats com ara Ronaldinho, l’ex-
jugador del Barça que el va es-
trenar el 22 de juny a la plaça de
les Palmeres, una zona on solen
col·locar-se els manters per ven-
dre els seus productes. 

Si bé és cert que eliminar el
top manta ha estat una dèria i
una promesa electoral recurrent
de l’alcalde, Manuel Reyes, i no
una idea sobrevinguda els úl-
tims mesos –només cal revisar les
xarxes socials de Reyes per com-
provar que té aquest fenomen a
la diana–, és interessant destacar
els contrastos socials que poden
tenir lloc, en qüestió de dies –ho-
res!–en un mateix indret com és
el passeig Marítim: de persones
que venen productes falsificats
sobre una manta per guanyar-se
la vida a festes de famosos i clubs
amb estrella hollywoodiana in-

closa. Ara bé, a sobre d’aquestes
estrelles –que en seran moltes
més en un futur, tal com promet
Reyes– es continuen estenent
mantes per pura supervivència. 

L’ÚNICA SORTIDA
Un d’aquests manters és l’Ass
Ndiaye, portaveu local del col·lec-
tiu i veí de la ciutat, que lamen-
ta que la policia els persegueix
molt més des que Reyes va re-
cuperar l’alcaldia l’any passat. El
28 de juny ho va denunciar, jun-
tament amb altres manters, en
un acte de protesta a la plaça de
l’Església, on van llegir un escrit
que posava de manifest que la
manta “és una de les escasses sor-
tides” que tenen per subsistir. 

En una conversa posterior
amb Línia Mar, Ndiaye assegu-
ra que la situació, des d’aleshores,
no ha variat gaire, i reconeix que
la Policia Local els deixa col·locar-
s’hi a partir de dos quarts de 10
del vespre. “És molt tard”, la-
menta Ndiaye, que afirma, tan-

mateix, que estan a l’espera de re-
unir-se amb el consistori per tro-
bar una sortida per als manters
que els tregui de la manta. 

Pel que fa a les recents decla-
racions de l’alcalde Reyes, en les
quals reclamava que els manters
sense papers siguin expulsats
d’Espanya, el col·lectiu respon
que, davant la “generalitzada
manca de suports de l’adminis-

tració pública” durant el procés de
regularització, la venda ambulant
és l’única sortida que els queda.
Per la seva banda, Movem Cas-
telldefels, en boca de la seva líder,
Candela López, demana als par-
tits de govern, PP i SOM, que re-
activin la Taula de diàleg del top

manta que van impulsar ells
quan eren a l’executiu local. “Es
tracta d’oferir alternatives so-
cials i laborals als migrants”, de-
fensa López. El col·lectiu, al seu
torn, es mostra disposat a col·la-
borar per sortir d’aquest negoci,
el qual, recorden, no trien en lli-
bertat, sinó obligats per les cir-
cumstàncies.

Per altra banda, un dels prin-
cipals arguments de Reyes i, en
general, dels més crítics i bel·li-
gerants amb el top manta és que
perjudica el comerç de proximi-
tat, en fer-li competència deslle-
ial amb productes de baixa qua-
litat. No obstant això, els mi-
grants argumenten tot el contra-
ri. “Qui realment danya el petit co-
merç són Amazon o Ali Express”,
etziba Ndiaye, que retreu a Reyes
que només vegi els aspectes ne-
gatius del top manta. “Pot gene-
rar coses positives”, reivindica el
portaveu dels manters. 

Al fil d’això, assegura que
aquest fenomen “atrau visitants”

a la ciutat i que els manters de Cas-
telldefels “no són conflictius”. Per
contra, des de la Policia Local es
convida a no comprar al top man-
ta i es diu als veïns que fer-ho és
perpetuar “les màfies” que explo-
ten els migrants.

Sigui com sigui, els manters
demanen sortides per abandonar
la venda ambulant. En aquest
sentit, Ndiaye remarca que el
procés de regularització és lent.
“Sense papers no hi ha feina”, la-
menta aquest manter, que reco-
neix que aquesta és l’única via que
tenen per viure. “Ens convertim,
per tant, en esclaus de la manta”,
resa el manifest del 28 de juny. 

Mentrestant, Ndiaye explica
que, per tirar endavant, els man-
ters s’ajuden mútuament. Així
mateix, el portaveu denuncia que
pateixen “racisme immobiliari” a
l’hora de buscar un habitatge de
lloguer que se’ls nega pel color de
la pell. És per aquesta raó, asse-
nyala, que molts han de viure en
habitatges compartits.

Vendre al carrer per sobreviure
» Els manters de Castelldefels demanen a l’alcalde Reyes que la Policia Local els deixi de perseguir
» El passeig Marítim i la plaça de les Palmeres, on més es col·loquen, ara són el Passeig de les Estrelles

Acte de protesta del dia 28 de juny a l’Ajuntament (esquerra) i una operació policial al passeig Marítim (dreta). Fotos: Movem i Policia Local

Francisco J. Rodríguez
CASTELLDEFELS

Movem Castelldefels
reclama que es reactivi
la Taula de diàleg 
del top manta
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El panorama cultural barceloní i metropolità és extraordinà-
riament viu i dinàmic, tal com ho solen ser els territoris més
cosmopolites, aquells que gaudeixen del meravellós equilibri
entre una genuïna oferta cultural local i la mirada àmplia i di-

versa del món global.
Això és Barcelona i els seus voltants. Però la gran diversitat de l’o-

ferta i la participació cultural metropolitanes fa que sovint passin des-
apercebudes propostes i iniciatives que, per la raó que sigui, no criden
l’atenció dels mitjans més generalistes. És, per tant, una grandíssima
notícia donar la benvinguda a Cultura B, la nova publicació en català
que pretén posar el focus en noves tendències culturals alternatives i
emergents, en històries anònimes de gent que fa cultura des de la base
i en tot allò que s’escapa de la mirada dels grans mitjans.

Des del Govern sempre ho hem tingut molt clar: la cultura no es fa
sola. La fem entre tots i totes dia rere dia. I això significa que la fan tant
els artistes que comencen com els consagrats, la fan tant els equipa-
ments públics com els espais comunitaris i autogestionats, i la fan tant

els públics de totes les edats que gaudeixen de la cultura com els que
hi participen des dels barris o els que hi reflexionen des del periodis-
me cultural. Perquè, com deia, la cultura no es fa sola. La fem entre tots
i totes dia rere dia.

Cultura B neix amb la voluntat de posar el focus en les propostes
més invisibilitzades. Neix per fer palès que encara hem de conèixer, ce-
lebrar i treure de l’anonimat molt teatre, art, música, cinema, video-
jocs, literatura i tantes altres manifestacions culturals. Perquè la riquesa
i la diversitat de les propostes culturals mai no s’acaba.

En aquest nou viatge que ara enceteu, desitjo de tot cor que no no-
més esdevingueu capçalera de referència sinó un veritable estímul per-
què tots fem encara més cultura. Perquè, en llegir cada article, cada res-
senya, cada columna d’opinió, tinguem sempre clar que la cultura és
un dret fonamental al qual hi hem de poder accedir i al que hi hem de
poder participar activament sempre.

Moltes gràcies a tot l’equip de Cultura B per la vostra proposta i mol-
ta sort en aquest viatge!

Article publicat al primer número de la revista Cultura B.

Tribuna

per Natàlia Garriga, consellera de Cultura de la Generalitat de Catalunya

La cultura no es fa sola

És una grandíssima notícia donar 
la benvinguda a Cultura B, la nova publicació
en català que pretén posar el focus en noves
tendències culturals alternatives i emergents

Tothom sap que falten
metges i que en faltaran
més quan en els pròxims

4 anys es jubilin el 30% dels actuals. Hi
ha poques places quan tenim moltíssims
estudiants que voldrien fer medicina. I
a sobre, amb les condicions que oferim,
molts dels que formem acaben marxant.
Això no pot seguir així.

Tuits en paper
Aquí es
piula

Els polítics del procés,
en nom de la insurrecció
del 2017, han amnistiat

l'Estat. Han ofert la pacificació del país a
canvi de la seva llibertat per tornar a la
política d'abans. No tindran cap de les
dues coses. L'Audiència de Barcelona
planteja que l'exdirectora del CNI sigui
amnistiada pel cas Pegasus.

@JordiGraupera

Només 24 persones
han decidit (com a pri-
mera opció) estudiar filo-

logia catalana a la Universitat Autònoma
de Barcelona. Aquesta dada és alar-
mant perquè fa evident la fragilitat i els
dèficits de tot el sistema educatiu-ad-
ministratiu-social. Treballar per revertir-
ho hauria de ser prioritat nacional.

Fa dies que llegeixo molts
tuits de gent que diu que
estem tenint un estiu molt

fresc, però realment és així?  Fins ara estem
vivint un estiu normal, però que seria
considerat càlid si tingués lloc a finals del
segle passat. L'experiència d'estius anteriors
excepcionalment càlids fa que la memò-
ria ens faci creure que ara fa fred... Però no.

@alexsnclmnt@juliaojedacaba@EstradaLaia
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Convoquen una manifestació per demanar
un transport públic “digne” al Baix Llobregat

Ronaldinho estrena 
el Passeig de les Estrelles de Castelldefels

El Viladecans The Styles Outlets 
prepara el millor ‘tardeo’ musical per a l’estiu
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Pla de Ponent: nou pas 
endavant de l’Ajuntament de Gavà
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A les xarxes

@Aj_Tordera: Agraïm la feina feta per
part dels diferents cossos d'emergències
en aquest accident i desitgem una ràpida
recuperació dels ferits.

@omnium: Els exiliats per la causa del Tsu-
nami ja són a Salses i, gràcies a la pressió po-
pular i la defensa del dret a la protesta, avui
poden tornar a casa lliurement. 

#Tsunami

@apuntesports: La selecció espanyola s'ha
tornat a proclamar campiona d'Europa, des-
prés de derrotar Anglaterra 2-1, amb un gol
de Nico Williams i un altre d'Oyarzabal.

#Espanya #AccidentAutobús

La clau

Comença l’estiu amb pluges,
xafogor i incerteses climà-
tiques i polítiques. Les pro-

jeccions climàtiques per a Cata-
lunya indiquen que podria ser
un estiu particularment calorós,
segons les simulacions del clima de
la Terra per a les dècades futures,
essencials per avaluar els efectes
del canvi climàtic i desenvolupar
mesures d’adaptació.

El canvi climàtic és una reali-
tat que afecta tots els aspectes de
la nostra vida. L’impacte del can-
vi climàtic en la biodiversitat pot
ser devastador, ja que espècies es-
tretament adaptades i endèmiques
estan en perill d’extinció. Això
afecta directament la seguretat
alimentària. A més, la intrusió
d’aigua salada a causa de l’aug-
ment del nivell del mar i els can-
vis en les precipitacions amenaça
l’agricultura costanera, posant en
risc fonts d’aigua dolça i degradant
terres agrícoles.

El canvi climàtic també pro-
voca un augment de les tempera-
tures, que intensifica l’evaporació
i pot conduir a sequeres, reduint
la disponibilitat d’aigua. Els pa-
trons de precipitació alterats po-
den exacerbar inundacions i tem-
pestes, contaminant el subminis-
trament d’aigua i danyant in-
fraestructures. A més, l’escalfa-
ment global induït per l’augment
de les emissions de gasos d’efec-
te hivernacle i la destrucció de re-
ductors de carboni per la desfo-
restació està portant a inundacions
i sequeres.

Per tant, és essencial que els di-
rigents polítics reconeguin la gra-
vetat del canvi climàtic i treballin
per aplicar mesures que mitiguen

els seus efectes. La societat està
prenent consciència i exigint
accions, però cal esforç global.

En l’àmbit polític, les elec-
cions catalanes ens han deixat
un panorama enrevessat, amb el
PSC obtenint una àmplia victò-
ria, però no suficient per evitar
una repetició electoral. Per això,
la formació d'un nou govern a
Catalunya es presenta com un
desafiament important. És un fet
que ens demostra que els partits
independentistes han perdut la
majoria parlamentària que man-
tenien des de fa dècades, mar-
cant un possible canvi d’era.

Els socialistes, liderats per
l’exministre de salut Salvador
Illa, han guanyat 42 escons,
però encara necessiten el suport
d’altres partits. Aquesta situació
es complica amb la dimissió
del líder de l'ERC, Pere Arago-
nès, la resistència d’alguns jut-
ges a aplicar la llei d’amnistia
aprovada i l’oposició rotunda de
la dreta i la ultradreta entestada
a fer caure el govern com sigui.

Els analistes indiquen que el
descens del suport als partits in-
dependentistes podria repre-
sentar la línia de meta electoral
per al “procés”, un terme utilit-
zat per definir la turbulència po-
lítica que des de 2012 es va
centrar a demanar un referèn-
dum, que es va celebrar el 2017.

Ara, a Catalunya, els partits
d’esquerres han d’afrontar el

desafiament de negociar acords
que permetin la formació d’un
govern estable. La capacitat de
Salvador Illa per atraure el su-
port necessari serà clau en el
desenvolupament dels esdeve-
niments polítics a Catalunya en
els propers mesos, si bé el can-
didat de Junts, també ha anun-
ciat que no renuncia a ser in-
vestit si té el suport requerit.

Així les coses, la capacitat
d’ERC per arribar a acords amb
el PSC i els comuns ha estat
qüestionada fins i tot per molts
militants, i això ha portat a es-
peculacions sobre la possibilitat
d’una repetició electoral que
sols beneficiaria a Junts. Aques-
ta situació reflecteix la naturalesa
embolicada de la política cata-
lana, on les aliances són crucials
per a la governabilitat.

Per això, superar els proble-
mes interns i el desafiament
que suposa a ERC la formació
d’un govern estable és vital per
a la continuïtat de les polítiques
progressistes i per a la promo-
ció del benestar social i econò-
mic a Catalunya. La història ha
demostrat que, fins i tot en els
moments més difícils, el diàleg
i la voluntat de compromís po-
den conduir a solucions cons-
tructives. És fonamental que
els dirigents polítics se centrin en
el benestar col·lectiu i treballin
de manera incansable per su-
perar els obstacles.

Estiu d’incerteses
per Pedro Jesús Fernández 

Els semàfors

Col·lectius ecologistes alerten
que hi ha molts avencs propers
a l’abocador del Garraf que
estan contaminats amb gasos 
i reclamen que siguin eliminats.
El segellament de l’abocador 
el va fer l’Àrea Metropolitana 

de Barcelona (AMB).
pàgina 15AMB

Renfe ha informat que les obres
per desdoblar les vies de l’R2
Sud fan un pas endavant. Això
permetrà separar els trens de
Rodalies dels regionals. Així i tot,
la comarca no ho veu suficient 
i continua reclamant més
inversions per a la línia. 

pàgina 17Rodalies

Sant Boi ha estat seleccionat
com un dels municipis finalistes
a un guardó d’àmbit europeu
que premia les ciutats més
sostenibles del continent. 

El pròxim 24 d’octubre, en una
gala a València, se sabrà si
s’emporta el premi.

pàgina 18Aj. de Sant Boi
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NLes millors
perles

Llogar una casa al mig de la muntanya no sempre pot sortirbé. Un grup d’amics va viure una nit d’infart amb una plaga
d’abelles i d’arnes a les habitacions, que van picar alguns dels
joves. Almenys els van tornar els diners que havien pagat.

Perdre objectes mai és plat de bon gust, i menys si es tracta
de les claus de la moto. És el que li va passar a un metge

que sortia de treballar. Per sort, qui les va trobar li va deixar
una nota amb el seu telèfon perquè les pogués recuperar. 

En unes festes tan massificades com San Fermín, fer cua alslavabos és un infern. Per fer-ho menys pesat, una jove va
agafar el paper de dinamitzadora i es va encarregar d’animar la
gent perquè anés més ràpid. Ara s’ha fet viral a les xarxes.

Confondre una lletra d’una paraula pot convertir-te en
un meme. És el que li va passar a una presentadora del

canal 24 Horas de RTVE, que en comptes de dir
“chupinazo” va dir “chuminazo”.

LA FOTOEvan Vucci

Mirada pròpia

Només el 16% de les persones qualificades
en intel·ligència artificial a Europa són do-
nes, segons dades de l’Instituto de las Mu-
jeres. Trencar aquesta bretxa és, sens

dubte, un dels principals reptes per assolir la igual-
tat al mercat laboral i, sobretot, per no afegir més
bretxes de gènere als nous nínxols d’ocupabilitat. I
un dels grans reptes –alhora que oportunitat– és que
les dones hem de poder participar en el disseny de
les noves tecnologies per avançar cap a un futur més
verd, digital i igualitari. En aquest sentit, s’estan fent
passos importants per incorporar la variable de la igu-
altat sobretot als sectors emergents del món em-
presarial, tot i que encara queda un llarg camí per
recórrer. Des de les administracions públiques po-
dem i hem d’afavorir i promoure nous espais d’o-
portunitats i per a l’autonomia de les dones per avan-
çar en el concepte d’una economia més circular, ver-
da i feminista, que és aquella que busca trencar amb
les desigualtats existents i que alhora posa el focus
i les prioritats en un futur sostenible de les ciutats i
del planeta.

Estem experimentant una transició verda i digi-
tal que està afectant, i afectarà de manera central i de-
sigual, el món del treball pel que fa a multiplicació de
nous llocs de feina, entre altres efectes immediats.
Respecte a la transformació digital del món empre-
sarial, aquesta s’està produint d’una manera molt ac-
celerada, fet que limita poder fer una planificació molt
reflexionada i necessària en clau d’igualtat. Aques-
ta acceleració sense reflexió se suma a la infrare-
presentació existent de les dones al món de les TIC
i de les IA –tant en l’àmbit directiu com de posicions
tècniques–, cosa que pot fer augmentar encara més
el gap de gènere en la presa de decisions que, al cap
i a la fi, ens acabarà afectant com a societat pel que
fa al benestar de les persones i en l’augment de les de-
sigualtats. Per això són fonamentals eines com els
plans d’igualtat a l’empresa, més enllà de l’obligato-
rietat de tenir-ne un. Recentment, des de La Ciba de
Santa Coloma hem finalitzat una formació en plans
d’igualtat a l’empresa i hem pogut conèixer les ex-
periències reals en l’aplicació d’aquesta eficaç eina a
cada un dels negocis i petites empreses on s’ha im-
plementat, i com aquesta planificació estratègica amb
objectius i accions està sent un veritable motor de can-
vi i de transformació molt positiu en clau de moti-
vació, de resultats i de sostenibilitat.

Una altra eina estratègica imprescindible, a po-
tenciar també des del món públic, són les trobades de
networking adreçades a dones emprenedores, di-
rectives i professionals amb l’objectiu de crear xarxa
entre les dones, potenciar la relació i la comunicació
i establir vincles i col·laboracions per a projectes pel
bé comú i l’economia circular. A Santa Coloma vam
celebrar una nova sessió del networkingEnxarxades
el passat 19 de juny –i que repetirem el 16 d’octubre
d’enguany– que va comptar amb la presència de la pre-
sidenta de l’Instituto de las Mujeres, Isabel García, de
la consultora i coach empresarial per a la gestió del
canvi Raquel Caballero i d’una vintena de dones de
diferents perfils: professionals, directives, emprene-
dores i empresàries. Totes elles van poder compartir
espai i vivències i iniciar aquesta important tasca de
llaurar potencials col·laboracions i cooperacions,
compartint sabers, necessitats i solucions. Creant i or-
ganitzant espais de networking anem teixint una nova
i fructífera xarxa a les ciutats que farà créixer aquest

imprescindible ecosistema emprenedor igualitari
per esdevenir un espai econòmic més inclusiu, co-
operatiu i representatiu. I per què és necessari avan-
çar cap a aquest model? Perquè és fonamental que hi
hagi una representació del talent dels homes i de les
dones en l’àmbit empresarial perquè les empreses es-
tiguin més compromeses amb la conciliació i la cor-
responsabilitat de la vida de les persones, alhora que
es promogui la desmitificació dels estereotips que ge-
neren, no només estigmes, sinó un risc de pobresa més
gran i menys autonomia en la vida de les dones, fet
que acaba afectant tota la societat.

Un altre exemple de generació de nous centres d’o-
portunitats, tenint en compte els nous nínxols d’o-
cupació, és l’espai de coworking que hem creat a La
Ciba i que allotja, a hores d’ara, un total de 46 persones
(el 70% dones) i 34 projectes, el 79% dels quals estan
liderats per una dona. Del conjunt d’iniciatives que
acollim, el 59% es troben en fase de consolidació i el
37% en fase d’incubació –és a dir, que l’emprenedor/a

està treballant en la seva posada en marxa. Pel que fa
a la tipologia de projectes, el 26% tenen a veure amb
el sector de la consultoria i el màrqueting i el 18% són
projectes per a l’acompanyament de les persones (pro-
jectes que tenen a veure amb la maternitat, el coac-
hing i la nutrició), mentre que les arts i la comunica-
ció representen el 15% dels projectes allotjats i els ser-
veis digitals (desenvolupament d’apps i programació),
d’educació i sensibilització (sigui en temàtiques d’e-
ducació ambiental o de gènere) suposen l’11% de les
iniciatives acollides en aquest espai compartit.

Parlàvem anteriorment que s’estan fent passos im-
portants per incorporar la variable de la igualtat so-
bretot als sectors emergents del món empresarial. Però
no per menys reivindicatiu i evident és menys im-
portant parlar de la necessitat de promoure i facilitar
recursos econòmics. Sens dubte, poder disposar
d’un pressupost és fonamental per poder materialit-
zar els projectes i les iniciatives d’igualtat com a si-
nònim indiscutible de progrés de les empreses i de la
societat. En aquest sentit, no és menor que els ajun-
taments i les administracions supramunicipals puguin
endegar ajuts destinats a persones que hagin iniciat
una activitat econòmica. És una de les línies de sub-
vencions que tenim en marxa i que desplega l’Ajun-
tament de Santa Coloma de Gramenet, a través de la
regidoria de Comerç i de l’empresa municipal Gra-
meimpuls, i que ens està situant com a ciutat referent
en noves oportunitats. Amb aquests ajuts volem
contribuir a l’impuls de les empreses i donar suport
a l’emprenedoria.

En conjunt, són eines que ens han d’ajudar a en-
tendre i a contribuir a les transformacions i canvis que
s’estan produint al mercat de treball i avançar-nos al
seu impacte en l’ocupació de les dones. Cal tenir ben
presents els reptes i també les oportunitats que s’o-
bren en un context d’efervescència tecnològica i de
canvi radical en l’estructura clàssica de l’economia i
l’ocupació. Per això, les aliances entre el sector pú-
blic i privat són imprescindibles per fer front a
aquestes transformacions sense que s’obrin noves
bretxes de gènere ni augmentin les existents. En
aquest sentit, està clar que les dones hem de poder
participar en el disseny del futur verd i digital i en la
generació de coneixement. Ho he pogut comprovar
aquests anys com a alcaldessa: si des de les admi-
nistracions i la governança local creem les oportu-
nitats i les condicions, la ciutadania les aprofita!

S’estan fent passos importants
per incorporar la variable de la
igualtat als sectors emergents

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Una economia verda, digital i igualitària
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@andreuginola: Els heavy metals, els cot-
xes tuning, els establiments de iogurt ge-
lat i els restaurants bascs a Catalunya van
desaparèixer al mateix moment. 

@germansin_: Entenc el concepte de ro-
mantitzar l'estiu. Platgeta, cafè amb gel...
Però quan l'estiu consisteix a arribar a la feina
suat, la romantització es fa complicada.

@Lauragalaxy_: Això de treballar i que
no puguis pagar-te una casa com ho por-
teu? Perquè ho hem normalitzat, però
molt normal no ho és, més aviat al contrari.

Flaixos

La clau

En els darrers dies ha saltat a la premsa que di-
ferents entitats sol·liciten formalment que
l’Hospital de Mollet del Vallès i el CUAP (Cen-
tre d’Urgències d’Atenció Primària) de Santa

Perpètua de Mogoda disposin d’un servei d’urgències en
salut mental, així com d’un servei d’ingrés per a aquells
pacients que ho necessitin. S’han mogut fitxes també a
nivell polític, i diferents ajuntaments del Baix Vallès han
debatut i aprovat mocions al respecte.

Certament, és inconcebible que una àrea de cober-
tura sanitària de 165.000 habitants no disposi d’aquesta
atenció per a un problema que ens atrapa cada cop més
a les seves xarxes, sovint, indissolubles.

Es fa evident, doncs, una manca d’assistència inte-
gral i accessible per a la totalitat de la població, sigui qui-
na sigui la seva dolència, incloent-hi les de naturalesa
mental.

No és cap novetat, i lamento ser poc original, que cal
trencar mites i acabar amb l’estigma que emmascara
aquests trastorns. Les persones que els pateixen han de
poder ser ateses amb uns recursos, uns professionals i
unes instal·lacions dignes.

Què no s’entén del que els succeeix als malalts
mentals? Quins greuges pateixen? Com es pot atendre
aquesta realitat com cal?

Diuen que, de vegades, cal trencar-se per tornar a es-
devenir, i aquesta premissa és ben certa. La llàstima són
els bocins que no tornen a encaixar; aquells que resten
esparracats, abandonats i foragitats de tot el que un dia
van ser. Hem d’anar amb compte amb tot el que es perd
pel camí amb una gestió deficient d’aquest tema, i quant
de mal s’infligeix a la persona i als que l’envolten.

Habitualment, es mesura la fortalesa de la ment hu-
mana amb indicadors erronis. Tots devem haver escol-
tat alguna vegada “a mi això no em passarà mai”, “no ho
entenc”, “jo no crec en psicòlegs i psiquiatres”, “si no se’n
surt és perquè no vol”, “ara tothom està deprimit”… Són
comentaris pejoratius que no contemplen la possibili-
tat que un dia els toqui als que els formulen travessar
aquesta fina línia i davallar al fons del pou o ser víctimes
de crisis d’angoixa o atacs de pànic. Les malalties men-
tals oprimeixen, desdibuixen, desgasten i, en el pitjor dels
casos, anul·len l’essència interior i deixen la persona amb
una absoluta sensació d’indefensió.

El doctor Antoni Bulbena, coordinador de la Uni-
tat d’Ansietat de l’Hospital del Mar de Barcelona du-
rant molt de temps, ens regala sentències contundents
respecte, per exemple, a aquesta angoixa: “Tens la im-
pressió que et pots morir, que et tornes boig o que està
a punt de passar una cosa molt greu…”. Apunta, així ma-
teix, que “hi ha professionals que diuen que el medi-
cament ha de ser l’última opció […]. És el contrari: de
vegades és important que el medicament no tardi ga-
ire, perquè com més dura la por, més seqüeles té”. Fins
i tot afirma que comparteix el seu telèfon amb els pa-
cients i que els demana que li facin un retorn del seu
estat, perquè “el tractament de la por és la presència.
Si algú té por, però té algú al costat, la por baixa. No
pots deixar la por en mans d’una pastilla. Cal que la per-
sona que l’acompanyi hi sigui”. Parla, així mateix, d’em-
pènyer el pacient a consultar-li qualsevol dubte enviant-
li un missatge.

És obvi que aquest plantejament, avalat per una for-
mació tant de caire nacional com en universitats de re-
nom internacional (Cambridge), però sobretot per una
àmplia experiència en psiquiatria, no casa amb un sis-

tema sanitari que reconeixem mancat d’aquesta proxi-
mitat; d’aquesta opció de la immediatesa i de la possi-
bilitat d’acudir-hi quan algú se sent afectat per una pa-
tologia d’aquesta índole.

Sabem que l’angoixa és un trastorn que no parla per
si mateix, perquè només indueix a la fuga; a posar-se a
recer sense cap mena de voluntat de verbalitzar què se
sent. I si el malalt no té paraules, només pot ser atès per
aquells que dominen l’idioma d’aquest mutisme selec-
tiu. Entenc que els intèrprets han de ser, per tant, pro-
fessionals sanitaris de l’especialitat psíquica. Per molt
bona voluntat que pugui tenir el metge d’urgències, i per
molta empatia que demostri, no disposa ni de les eines
ni de la formació específica per afrontar aquesta mo-
dalitat d’emergència.

Estem parlant de les malalties més freqüents, que
afecten gairebé un 20% de la població, i que no estan re-
bent el tractament i l’atenció necessaris. Quan un ma-
lalt necessita ajuda (un cop ha fet el procés intern i di-
fícil de reconèixer que l’ha de rebre, o bé ha esclatat en
forma de crisi) i acut a urgències generals sota efectes
com la sudoració, tremolor, palpitacions, tensió muscular,
mal de cap, mareig, respiració ràpida, sensació d’ofec,
molèsties gastrointestinals, boca-seca… El més habitu-
al és que li posin una pastilla sota la llengua i, quan les
seves constants es recuperin, que l’enviïn de nou cap a
casa, amb la consigna que es tracti a consultes externes.
I ara encetaríem un altre tema, si parléssim de la satu-
ració existent als centres de salut mental, de la manca
de sanitaris del sector, de les llargues llistes d’espera i
de les cites mèdiques excessivament distanciades en el
temps en cas de tractaments psicoterapèutics.

Cal sumar-hi, per mantenir el fil de la necessitat, tan-
mateix, un altre condicionant, que és el fet que el met-
ge associï altres dolències que tenen base real i reque-
reixen exploracions clíniques pertinents al trastorn
que l’historial de qui es visita reflecteix. En cas d’ansie-
tat, de seguida es té el diagnòstic. I si no era només re-
sultat de la hipocondria de l’individu? Se sap que
aquesta somatització està associada a processos d’alte-
ració, però també està demostrat que augmenta el risc
de patir malalties més comunes, com ara les cardio-
vasculars i les respiratòries. No obstant això, com que
els que ho pateixen tendeixen a fer-se proves mèdiques
i consultes innecessàries, i malauradament poden ge-
nerar cert rebuig en els professionals de la medicina,
aquest fet pot tenir conseqüències nefastes.

Es necessita un servei d’urgències que doni respos-
ta eficient a la causa que ha portat la persona a reque-
rir atenció mèdica, sigui per consum de drogues, per ex-
periències traumàtiques esdevingudes de sobte, per acu-
mulació d’estrès que ha esclatat i ha deixat la persona
feta un nyap, per crisis d’ansietat… Per qualsevol tras-
torn de salut mental. Tots aquells que hi acudeixin en
aquestes circumstàncies necessiten ser atesos amb dig-
nitat, i aquest fet només és possible si ho deixem a les
mans de qui en sap.

En conclusió, no puc fer altra cosa que sumar-me
a aquesta reclamació del tot sensata, coherent i fona-
mentada per arguments sòlids, i reclamar amb veu alta
i clara que sí, que l’Hospital de Mollet del Vallès i el
CUAP de Santa Perpètua de Mogoda donin resposta
a aquesta necessitat. Si és un clam fort, sincer i com-
partit, arribarem a fer-nos sentir perquè aquells que
tenen la capacitat d’incidir en aquesta realitat es po-
sin a treballar de valent.

Les persones que pateixen
trastorns mentals 

han de poder ser ateses
amb uns recursos, 

uns professionals i unes
instal·lacions dignes

“

“
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per Ester Safont, docent

Un prec per a la salut mental
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Cultura B, la plataforma de
tendències culturals metropo-
litanes que impulsen els diaris
Línia i el Grup Comunicació 21,
arrenca amb força. El passat 25
de juny, l’Espai Línia es va om-
plir a vessar amb més d’un
centenar d’assistents que van
voler seguir en directe la pre-
sentació d’aquesta nova aposta
singular que vol difondre la
cultura que sobrepassa els es-
trets marges d’allò considerat
mainstream i trencar barre-
res, tant geogràfiques com men-
tals. L’objectiu, reivindicar la
cultura que es fa arreu de la me-
tròpoli i combatre la dicotomia
entre centre i perifèria.

De fet, aquesta dicotomia va
estar molt present a l’estrena de
Cultura B, tant des del punt de
vista geogràfic –no només en
referència als municipis de la
corona metropolitana, sinó
també a alguns barris de la ca-
pital– com mental. “La perifè-
ria és una connexió de cen-
tres”, va definir el regidor de
Cultura i Indústries Creatives
de l’Ajuntament de Barcelona,
Xavier Marcé, durant la seva in-
tervenció. 

“HI HA MOLTS CENTRES”
Cultura B neix precisament per
connectar aquestes realitats i
projectar la cultura que es fa
fora de les fronteres mentals i

geogràfiques que la tenallen.
“Hem de trencar la dinàmica
centre-perifèria, perquè actu-
alment hi ha molts centres”, va
coincidir a dir l’escriptora i crí-
tica literària M. Àngels Cabré,
que va participar en un col·lo-
qui amb David Armengol, di-
rector del Centre d’Art La Ca-
pella del Raval, i Albert Ribas,
subdirector dels diaris Línia i de
Cultura B.

El debat va ser moderat per
la periodista Joana Justícia,
redactora de Cultura B i que ha-
via arrencat l’acte amb tota una
declaració d’intencions. “Vo-
lem difondre la cultura que
queda sota terra”, va dir; la
cara B a la qual fa referència el
nom de la plataforma i d’on, tal
com va recordar Marcé, han
sortit himnes com Bohemian
Rhapsody de Queen. 

“Cultura B no és flor d’un
dia”, va remarcar el director
editorial dels diaris Línia i de
Cultura B, Arnau Nadeu, en el
primer parlament. “No seria
possible sense la força que es-
tan agafant els Línia”, va afir-
mar. “Des dels barris, estem
portant el periodisme hiperlo-
cal metropolità a uns nivells
que, hem de ser sincers, una dè-

cada enrere probablement no
ens hauríem imaginat”, va des-
tacar Nadeu, apuntant que amb
Cultura B es volen “impulsar
noves inèrcies”.

Marcé, al seu torn, va reco-
nèixer que “presentar una nova
revista en paper i que a més si-
gui de cultura és extraordinari”,
alhora que també va insistir
en la necessitat de deixar-se de
comparar amb Madrid. Barce-
lona i la seva metròpoli, va de-
fensar, és un territori de “cons-
tructors de projectes”. 

POCA INCIDÈNCIA ALS MITJANS
Però rarament les persones ve-
uen el que tenen al davant. I és
que, malgrat que la metròpoli
barcelonina bull de projectes ar-
tístics i culturals, sovint aquests
queden per sota d’un radar me-
diàtic que només detecta els
grans festivals i els noms fa-
mosos. “Els de sempre”, com va
precisar Lluís Cabrera, impul-
sor del Taller de Músics i un
dels assistents que va interve-
nir en el torn obert de pregun-
tes del públic.

Justament aquest va ser un
dels temes que van tractar Ar-
mengol, Cabré i Ribas durant el
debat. Per què la cultura té una

incidència baixa als mitjans de
comunicació? –es preguntava
Armengol i, per què no dir-ho,
tota una sala desitjosa de res-
postes. Una d’elles té a veure
amb la situació de precarietat
que viu la professió periodísti-
ca, amb comunicadors “ex-
hausts” als quals “no se’ls pot
demanar més”, va afirmar Ca-
bré. Armengol, per la seva ban-
da, va recordar que sempre hi ha
els mateixos periodistes per co-
brir els actes que fan a La Ca-
pella i va posar sobre la taula
una problemàtica que afecta el
sector del periodisme cultural:
la manca de professionals es-
pecialitzats i de capçaleres que
s’hi dediquin exclusivament.

UN DESERT D’OPORTUNITATS
Seguint aquest fil, Ribas va fer
un símil amb un “desert” me-
diàtic. Una zona on, a primer
cop d’ull, no es veu res, però
que, per contra, permet “des-
cobrir coses”. Ara bé, trobar ai-
gua en un desert és tot un rep-
te, una feina per a la qual s’ha
d’estar preparat. Per fer-ho,
Ribas avisava que cal “obrir fi-
nestres” i “entrenar l’olfacte de
rastrejadors” de propostes cul-
turals. És a dir, trobar aquell
oasi salvador per a uns assede-
gats periodistes i consumidors
d’informació. En aquest sentit,
Ribas va reivindicar, recuperant
el leitmotiv que amara aques-
ta crònica, que les perifèries
deixin de ser-ho per tal d’a-
vançar cap a un districte cul-
tural metropolità. 

L’EXEMPLE DE L’HOSPITALET
El concepte ‘districte cultural’
va portar la conversa cap a una
d’aquestes noves centralitats
de la gran Barcelona com és
l’Hospitalet, on des de fa anys
es treballa per impulsar un
districte cultural que, a poc a

poc, està atraient a la segona
ciutat del país artistes i pro-
postes punteres. Sense anar
més lluny –i conscient del risc
de semblar contradictori amb
l’esperit de Cultura B i el d’a-
questa crònica per destacar-
ho–, la mateixa Rosalía hi ins-
tal·larà el seu estudi. 

“És important descentralit-
zar la cultura”, va defensar Ca-
bré, que creu que “hi ha moltes
Barcelones”. “Tant de bo al-
tres municipis segueixin el camí
de l’Hospitalet”, va afegir Ribas,
mentre que Armengol va re-
cordar que Barcelona “està in-
corporant coses que està fent
l’Hospitalet”. 

Al cap i a la fi, la idea que va
sobrevolar la presentació de la
nova plataforma va ser la ne-
cessitat de no tractar com una
excepció aquests oasis culturals
que viuen als marges i que Cul-
tura B vol treure dels breus
per publicar-los en portada. 

Més d’un centenar de persones van assistir a l’Espai Línia per l’estrena de Cultura B, que va comptar amb la intervenció del regidor Xavier Marcé. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia

S’estrena Cultura B: la plataforma que
publica en portada els marges culturals

Marcé: “Presentar una
nova revista en paper 
i que a més sigui de
cultura és extraordinari”

Nadeu: “Cultura B 
no seria possible 
sense la força que estan
agafant els diaris Línia”

Francisco J. Rodríguez
BARCELONA

Ribas: “Cal obrir
finestres i entrenar
l'olfacte de rastrejadors
de propostes culturals”
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Ronaldinho inaugura 
el Passeig de les Estrelles

HOMENATGE4Castelldefels ja
és el Hollywood metropolità.
En un acte multitudinari, el 22
de juny es va inaugurar el Pas-
seig de les Estrelles, iniciativa
que imita el Passeig de la Fama
dels EUA, on hi ha les estrelles
de personalitats de diversos àm-
bits de les arts i de la societat. 

A Castelldefels, aquest pas-
seig el va inaugurar l’exfutbolis-
ta del Barça Ronaldinho, que va
expressar la seva gratitud cap a
la ciutat. “Castelldefels conti-
nua sent casa meva després de
tants anys”, va declarar l’astre

brasiler. L’exfutbolista va estar
acompanyat pel president del FC
Barcelona, Joan Laporta, club
que va estrenar la segona estre-
lla del nou passeig. “És un pri-
vilegi i un honor ser aquí i que
ens donin una estrella en aquest
passeig”, va afirmar Laporta. 

Per la seva banda, l’alcalde,
Manuel Reyes, va anunciar que
el passeig “inclourà unes altres
celebritats de l’àmbit de la cul-
tura, la música, l’art i la innova-
ció”. En aquest sentit, Reyes es-
pera que sigui “el Hollywood
del sud d’Europa”. 

Les Festes del Mar celebren a
la platja el seu 25è aniversari

FESTES4Del 12 al 14 de juliol i
amb motiu de la diada de la
Mare de Déu del Carme, patro-
na de pescadors i mariners, la
platja de Castelldefels va acollir
la vint-i-cinquena edició de les
Festes del Mar.

Un desembarcament de pi-
rates dirigit per Performing Arts
va precedir al fum de la tradi-
cional sardinada. Enguany, per
celebrar el 25è aniversari es va
organitzar una exposició dels
cartells de la festa i un recull de
25 anys de fotografies de sardi-
nada popular.

D’altra banda, la plaça de
les Palmeres va ser l’escenari de
diversos espectacles de música,
així com l’inici d’una cercavila de
pirates acompanyats pels Ta-
balers de Castelldefels que van
recórrer el passeig Marítim, o de
la tradicional cantada d’hava-
neres i de la jornada castellera
protagonitzada pels Castellers de
Castelldefels i el Prat. 

La regata social i la missa en
honor de la Mare de Déu del
Carme, juntament amb  l’oferta
gastronòmica del Mercat del
Mar, van completar la festa.

Esther Niubó, nova portaveu
del PSC al Parlament

POLÍTICA4La primera secretà-
ria del PSC a Castelldefels, por-
taveu i regidora dels socialistes
a l’Ajuntament i diputada al
Parlament, Esther Niubó, és des
del 9 de juliol la nova portaveu
adjunta del grup parlamentari
Socialistes-Units per Avançar a
la cambra catalana.

“És un repte i una responsa-
bilitat que afronto amb molta
il·lusió”, expressava la política
castelldefelenca després de ser

escollida com a portaveu a prin-
cipis de mes, al mateix temps
que reivindicava la necessitat
que el líder dels socialistes cata-
lans i primer secretari, Salvador
Illa, sigui investit president de la
Generalitat. “Tenim el deure
polític de transformar les de-
mandes, esperances i necessitats
en polítiques públiques de pro-
grés que millorin la qualitat de
vida del conjunt de la ciutada-
nia”, afegia Niubó.

L’exfutbolista amb l’alcalde i el president del FC Barcelona. Foto: Ajuntament

Foto: PSC

Turisme | Destinació turística intel·ligent fins al 2026
El municipi ha renovat el distintiu Destinació Turística Intel·ligent Adherit, vàlid
fins a l’any 2026, que acredita la implantació d’un model basat en la governança, 

la sostenibilitat, l’accessibilitat, la innovació i la tecnologia.

URBANISME4“L’avinguda de la
Pineda no es toca”: després de
mesos de pedalades de protesta
i intervencions en plens muni-
cipals contra la reforma d’a-
quest carrer de la ciutat, que su-
posarà la recuperació del doble
sentit de la circulació i l’elimi-
nació del carril bici segregat in-
augurat l’any 2019, la platafor-
ma ciutadana ‘L’Avinguda de la
Pineda no es toca’ va presentar
el 5 de juliol una demanda judi-
cial contra el projecte de l’Ajun-
tament de Castelldefels.

“NO ENS RENDIREM”
“No ens rendirem, a més de la
demanda davant el jutjat con-
tenciós administratiu número
11 de Barcelona estem preparant
convocatòries de protesta amb
diverses entitats i també hem
presentat un escrit al Síndic de
Greuges i a l’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB)”, asse-
guren els veïns partidaris de

l’actual configuració de l’avin-
guda. Eduardo Grimal, portaveu
de la plataforma, alerta que amb
la reforma “es pretén, en defini-
tiva, incentivar l’ús del vehicle
privat en detriment dels carrils
ciclables, tal com està passant en
uns altres llocs”, i demana im-
plicació ciutadana en defensa
del carril bici i del medi ambient
i la mobilitat sostenible.

PROMESA ELECTORAL
Poc després de ser investit al-
calde, el mes de juny de 2023,

l’alcalde Manuel Reyes comen-
tava a Línia Mar que estava
treballant per recuperar el doble
sentit a l’avinguda de la Pineda,
tal com havia promès durant la
campanya electoral. 

El consistori va anunciar en
el seu moment que portaria a
terme la reforma del carrer en
dues fases: la primera fase de la
remodelació del vial inclou
“trams segregats i compartits”,
els quals “milloraran la mobili-
tat” i generaran “noves vies de
sortida de la ciutat”, defensen.

Tram del carril bici sota les vies del tren. Foto: L’Avinguda Pineda no es toca 

Demanda als jutjats contra la
reforma de l’avinguda Pineda
» El consistori pretén recuperar el doble sentit i eliminar el carril bici
» La plataforma ‘L’Avinguda Pineda no es toca’ enceta la via judicial
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Combatent la
bretxa digital

4La Generalitat invertirà 22,7 milions
d’euros en cursos adreçats a la gent gran 
per fer front a la discriminació digital

4Un acord del Govern i el Pla Estratègic
Metropolità permetrà fer arribar els cursos
arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana

Suplement especial
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INCLUSIÓ4Col·laborar en l'im-
puls de la digitalització inclusiva
a Catalunya i aplicar-la de la
manera més efectiva possible a la
metròpoli. Aquest és l’objectiu del
protocol que han signat el Go-
vern, mitjançant la Direcció Ge-
neral de Societat Digital del De-
partament d'Empresa i Treball,
i el Pla Estratègic Metropolità de
Barcelona (PEMB), associació
promoguda per l'Ajuntament de
la capital catalana i l’AMB. 

L'acord estableix diverses
vies per impulsar iniciatives co-
munes i compartir experiències
i recursos per fer front als reptes
presents i futurs de la digitalit-
zació. S'emmarca en l'Estratègia
nacional per a la inclusió socio-
digital, aprovada pel Govern, i en
el Compromís Metropolità 2030,
el nou pla estratègic per a la re-
gió metropolitana de Barcelona,
promogut des del PEMB i orien-
tat a impulsar un nou model de
prosperitat basat en el coneixe-
ment i la innovació enfocats a re-
duir les desigualtats socials i
territorials. 

L’acord és fruit de l'interès
del Govern en què la iniciativa
arribi realment als municipis i als
barris. Per aconseguir-ho, el
PEMB facilitarà la dinamització
de l'àmbit de la regió metropo-
litana de Barcelona pel que fa a
les entitats territorials, socials,
econòmiques, organitzacions de
la societat civil i grups polítics
que cal incorporar necessària-
ment en el debat i la construcció
d'aquesta estratègia. 

Conjuntament, s'impulsaran
iniciatives comunes i accions
formatives i participatives, i es
donarà visibilitat als projectes re-
lacionats amb la inclusió digital
que promoguin tots els implicats.  

PLA DE XOC
Segons un estudi publicat l'any
2022 per la Secretaria de Políti-
ques Digitals sobre l’accés i l’ús
de les eines digitals, a Catalunya
hi ha més de dos milions de
persones més grans de 60 anys
en risc d’exclusió digital. L’edat,
doncs, genera una bretxa digital.
A més edat, menys ús i menys
coneixement, especialment a
partir dels 65 anys. Per salvar
aquesta discriminació, el Go-
vern va aprovar el mes d’abril
una partida de 22,7 milions d'eu-
ros per al programa formatiu

Més Digitals, focalitzat en la
gent gran, però també en per-
sones que es troben en situació
de vulnerabilitat. Ho va anunciar
durant una roda de premsa el
conseller d’Empresa i Treball,
Roger Torrent, acompanyat de la
directora general de Societat Di-
gital, Liliana Arroyo.

El programa s'emmarca en el
Pla de xoc contra la bretxa digi-
tal i, més àmpliament, “en l'Es-
tratègia nacional per a la inclu-
sió sociodigital promoguda pel
Govern, que té per objectiu fer
front als reptes de la digitalitza-
ció i lluitar contra les bretxes di-
gitals de forma inclusiva, soste-
nible, democràtica i equitativa”,
segons va explicar Torrent. Du-
rant l'anunci, el conseller va
destacar que es vol que “tot-
hom tingui coneixement i accés
a la dimensió digital per evitar si-
tuacions de desigualtat”, i va re-
marcar la idea “que ningú es
quedi enrere”. 

9.000 CURSOS
Més Digitals contempla l’orga-
nització de 9.031 cursos que
s’impartiran arreu de Catalu-
nya amb la finalitat d’ajudar la
ciutadania catalana a assolir
competències bàsiques en l’àm-
bit digital i alhora millorar la seva
qualitat de vida mitjançant l'ús

de les tecnologies de forma se-
gura. El programa, en paraules
d'Arroyo, “s’aborda a través d’un
disseny molt versàtil i inclusiu i
que persegueix la capil·laritat
al territori”. 

La prioritat de Més Digitals
és formar, abans que arribi l’any
2026, unes 80.000 persones
majors de 65 anys, cosa que sig-
nifica un 4% del total del col·lec-
tiu. Per altra banda, el programa
també s’orienta a persones que
es troben en situació de vulne-

rabilitat, siguin membres de fa-
mílies amb fills en edat escolar i
en risc d’exclusió, persones amb
diversitat funcional o amb baix
nivell d’estudis i de difícil ocu-
pabilitat, entre altres. En aquests
casos s’ajudaria un mínim de
10.000 persones.

El Govern, doncs, impulsarà
9.031 cursos de formació pre-
sencial, d’unes 15 hores de du-
rada en total i en grups reduïts.
Seran gratuïts per a la ciutada-
nia i l’objectiu és arribar arreu del

territori català. Concretament, a
la ciutat de Barcelona es porta-
ran a terme 2.681 cursos, i a l'à-
rea metropolitana, 1.401 cursos
al Baix Llobregat, el Garraf i el
Penedès; 1.089 al Vallès Occi-
dental; i 1.014 al Maresme i al
Vallès Oriental. 

ESTRATÈGIA NACIONAL 
El pla de xoc és l’aplicació, doncs,
d’una iniciativa encara més àm-
plia: l’Estratègia nacional per a
la inclusió sociodigital, impul-
sada pel Govern el mes de març
per fer front als reptes presents
i futurs de la digitalització i llui-
tar contra les bretxes digitals
en clau de país. El model de di-
gitalització català sorgit d’aquest
procés estarà, segons la previsió
de la Generalitat, alineat amb el
model de societat digital cen-
trada en les persones que pro-
posa la Unió Europea per tal d’a-
vançar cap a una societat digital
inclusiva, sostenible, democrà-
tica i equitativa.

Més enllà del fet de fer més
assequibles aquestes eines als
grups socials de més edat, hi ha
l’objectiu primordial de garantir
l’accés universal a internet, així
com la capacitació i la inclusió di-
gitals, drets recollits a la Carta ca-
talana per als drets i les respon-
sabilitats digitals. Aquesta es-

tratègia d’àmbit nacional ha de
permetre donar resposta als
nous reptes als quals s’enfronta
la ciutadania en matèria de di-
gitalització, com ara una con-
nectivitat segura, sostenible i
respectuosa amb el medi am-
bient i les persones, i la forma-
ció i l’accés universal a les eines
tecnològiques. 

L’estratègia segueix el model
de societat digital centrada en les

persones promogut per la Unió
Europea, doncs, i té molt en
compte el desenvolupament i
la implantació de les noves tec-
nologies aplicades a la millora de
les condicions sociolaborals dels
més vulnerables i la transició cap
a una digitalització inclusiva.

Que ningú es quedi enrere
» El Govern, l’Ajuntament de Barcelona i l’AMB aproven un protocol per reduir la bretxa digital 
» El programa ‘Més Digitals’ oferirà cursos gratuïts a majors de 65 anys i a col·lectius vulnerables

Part de l'equip impulsor de la col·laboració entre la Generalitat i el PEMB. Foto: PEMB

EL COMPROMÍS DIGITAL 
DE LA METRÒPOLI

4El Compromís Metropo-
lità 2030 és un document
promogut per l’AMB que
defineix les missions com-
partides per Barcelona i
l’Àrea Metropolitana amb
l’objectiu d’estructurar una
governança territorial. La
digitalització inclusiva és
un dels reptes que s’inclo-
uen en aquest compromís. 

El Govern ha aprovat
una partida de 22,7
milions d’euros per al
programa ‘Més Digitals’

La prioritat és formar
80.000 persones més
grans de seixanta-cinc
anys abans del 2026
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BRETXA4L'anomenada bretxa
digital fa referència a la situació
de desigualtat de molts grups so-
cials que no tenen accés a in-
ternet i a les tecnologies de la in-
formació i la comunicació i, per
tant, poden quedar exclosos de
la societat digital. Aquesta desi-
gualtat pot provenir de la man-
ca d'accés físic, de connexió,
però també del tipus d’ús que
se'n fa o del nivell de coneixe-
ment i competències en tecno-
logia, xarxa i eines digitals, que
ens permet decidir lliurement si
volem fer-les servir o no. Per sal-
var la bretxa digital cal, doncs,
no només facilitar l'accés a in-
ternet, sinó també ensenyar a
tothom a fer servir correcta-
ment la tecnologia, les eines i la
xarxa per accedir a tots els ser-
veis disponibles.     

Els resultats de l’Estudi sobre
la bretxa digital encarregat per
la Generalitat l'any 2022 a la Se-
cretaria de Polítiques Digitals ens
permeten veure on es troba i qui-
na és la seva profunditat. Mos-
tren, per exemple, que encara hi
ha bretxes d'accés als serveis
bàsics en diversos punts de Ca-
talunya, tot i que la connectivi-
tat és, en general, bona, espe-
cialment a les ciutats i el seu en-
torn. En canvi, quant a l'ús i el
coneixement de les eines, l'estudi

determina que l’edat genera una
bretxa digital a partir dels 55
anys i, sobretot, a partir dels 65.
Les generacions més grans són,
sens dubte, les que tendeixen a
establir menys relacions amb la
tecnologia i, per tant, les que s’a-
profiten menys dels recursos
disponibles a internet.  

FACTOR DIFERENCIAL
En realitat, l'edat és el gran fac-
tor diferencial. Les bretxes de gè-
nere, per exemple, no són des-
tacables fins als 55 anys. Els ho-
mes utilitzen més internet per

llegir notícies, fer servir la ban-
ca electrònica o consultar el
correu electrònic, entre altres.
Per altra banda, les dones uti-
litzen més serveis com les xarxes
socials, cursos en línia, la mis-
satgeria instantània o la recerca
de feina. Però no hi ha diferèn-
cies notables pel que fa a l’ús o
el coneixement. 

Les característiques socioe-
conòmiques afecten sobretot

l’accés, però, analitzades al detall,
també parlen molt de l’edat i de
la manca de formació com a
barreres. En general, els pen-
sionistes i les persones amb me-
nys estudis són els més discri-
minats per l’ascens de la socie-
tat de la informació.

L'informe revela que, a ma-
jor nivell d’estudis i d’ingressos,
hi ha un accés més natural a in-
ternet i, per tant, més apropiació
i aprofitament de la tecnologia.
Les bretxes per nivell d’estudis i
d’ingressos s’accentuen en els ca-
sos d’educació incompleta i en
les famílies amb ingressos men-
suals nets de la llar inferiors a
900 euros. També s'aprecia que,
segons l’ocupació, els estudiants
i els ocupats són els més con-
nectats a internet, mentre que els
pensionistes i les persones que es
dediquen a tasques de la llar són
els que menys ho estan. 

SENSE ACCÉS A SERVEIS
A l'hora d'avaluar l’ús de serveis
concrets d’internet com ara el
correu electrònic, la missatgeria
instantània, la consulta de notí-
cies o la banca electrònica, es fan
més evidents les diferències per
edat. Les generacions més joves
són les que utilitzen més els
serveis avaluats, mentre que, a
major edat, l’ús disminueix a

partir dels 65 anys i, especial-
ment, a partir dels 75. Estu-
diant l’ús d’un servei estàndard
i accessible com és el correu
electrònic, per exemple, s’apre-
cia que la bretxa generada pels
nivells d’estudis baixos és més
accentuada que la bretxa per
rendes baixes. 

Hi ha diferències compren-
sibles, com el fet que les perso-
nes d’entre 25 i 55 anys facin
servir més eines per llegir notí-
cies, cercar informació sobre
béns o serveis o la banca elec-
trònica. Ara bé, en usos més es-
pecífics com fer compres, con-
certar cita amb un metge o bus-
car informació sobre salut s’ob-
serva clarament una bretxa en
el col·lectiu de més de 75 anys.
Això és greu, perquè són preci-
sament les persones que més
necessiten aquesta tipologia de
serveis, ja que permeten no ha-
ver-se de desplaçar. La manca
de coneixements fa que no pu-
guin utilitzar-los.

BRETXA INFORMÀTICA
Si avaluem la bretxa de conei-
xement des de la perspectiva de
tasques informàtiques executa-
des, s’aprecia que els homes fan
més feines relacionades amb la
informàtica que les dones. No es
troben grans diferències, però sí
que destaca l’ús de fulls de càl-
cul, funcions avançades en fulls
de càlcul o la programació en
llenguatges especialitzats. Els
homes i les dones presenten
una diferència d’entorn de 8
punts percentuals a l’hora de
portar a terme alguna de les di-
ferents tasques informàtiques
avaluades. En  termes de nacio-
nalitat, per exemple, aquesta di-
ferència és només de 4,2 punts
percentuals. 

Però, un cop més, la situació
canvia si apliquem el criteri de
l’edat, quan s’observa la ten-
dència de menor ús i menor co-
neixement a mesura que aug-
menten els anys. En el cas con-
cret de les tasques relacionades
amb la informàtica avançada,
les generacions més joves són
les que lideren totes les feines
avaluades. No hi ha, com en al-
tres casos, tasques on un col·lec-
tiu reflecteixi més o menys ús,
sinó que la relació amb l’edat i
les feines informàtiques que
s’han estudiat és directa.

La gent gran, en risc d’exclusió
» Un estudi de la Generalitat adverteix sobre el risc de discriminació als majors de 65 anys 
» Les persones grans no tenen prou coneixements per aprofitar els avantatges d’internet

La manca de coneixements informàtics de les persones grans els limita l’accés a serveis bàsics accessibles a través d’internet. Foto: Freepik

Els pensionistes
pertanyen al grup de
persones que menys 
es connecten a internet

Les bretxes de gènere,
per exemple, 
no són destacables 
fins als 55 anys
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Reclamen eliminar els gasos
dels avencs de l’abocador 

MEDI AMBIENT4“És necessari
revertir el desastre ambiental
amb caràcter d’urgència”. El 15
de juliol, diversos grups ecolo-
gistes, centres excursionistes i
entitats d’espeleologia demana-
ven a les administracions la res-
titució urgent dels avencs del
massís del Garraf, que estan
tancats per la presència de gasos
contaminants provinents de l’an-
tic abocador de la vall d’en Joan,
clausurat i segellat l’any 2021
després de tres dècades en actiu.

De fet, recorden que les tas-
ques de segellament de l’aboca-

dor, iniciades el 2017, van ser l’i-
nici de l’aparició d’aquests gasos,
que segons els experts conver-
teixen en “altament letals” els
avencs situats a un radi de tres
quilòmetres. 

En aquest sentit, les entitats
critiquen que el pla de restitució
i segellament de l’antic abocador
no va tenir en compte “l’entorn
malmès” durant dècades d’acu-
mulació de residus, i insisteixen
que cal un pla de control fins que
es recuperin les condicions am-
bientals originals de les coves
dels municipis de Sitges i Gavà.

El grup Roca compra Idral,
fabricant italià d’aixetes

INDÚSTRIA4El grup Roca, amb
seu a Gavà i Viladecans, ha re-
forçat el seu potencial en la seva
divisió d’aixeteria amb l’adqui-
sició de la companyia italiana
Idral, especialitzada en la fabri-
cació d’aixetes temporalitzades
per a espais públics.

L’aixeta temporalitzada o in-
tel·ligent està equipada amb un
sensor que permet el control
del pas de l’aigua, la seva tem-
peratura i diversos aspectes re-
lacionats amb el seu ús, amb
l’objectiu de reduir-ne el consum
i optimitzar-ne el funcionament. 

Idral és el proveïdor líder
d’aixeteria de lavabo públic a Ità-
lia, amb més de 50 anys d’expe-
riència i un ampli rang de pro-
ductes, incloses aixetes electrò-
niques, temporitzades o de pe-
dal, entre d’altres. 

Amb aquesta operació, la
multinacional catalana, líder
mundial en disseny, producció i
comercialització de productes
per a l’espai de bany, fa un mo-
viment estratègic per augmentar
la complementarietat de la seva
cartera i consolidar el seu po-
tencial de creixement a Europa.

Arriba a Gavà un projecte per
reduir les desigualtats socials
SOCIETAT4La presidenta de la
Diputació de Barcelona, Lluïsa
Moret, anunciava el passat 11 de
juliol l’ampliació del projecte
d’intervenció sociourbana ‘Bar-
ris i comunitats: motors de
transformació social’ a Gavà i
uns altres quatre municipis de la
província de Barcelona.

Es tracta d’un projecte iniciat
l’any 2020 amb l’objectiu d’inci-
dir en la reducció de la desigual-
tat sociourbana, i es concreta en

la implementació de projectes li-
derats pels municipis als barris,
als quals la corporació presta un
reforç en recursos tècnics, eco-
nòmics, materials i formatius. So-
bre el projecte, Moret assegura-
va que treballen amb els ajunta-
ments i els agents socials “per fer
projectes a mida per atendre les
necessitats reals dels barris”, ja
que considera que no es poden
donar respostes “homogènies a
realitats heterogènies”.

Imatge de la vall d’en Joan, on hi ha abocador. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Moret, a la presentació. Foto: DIBA

Trànsit | Campanya de control de patinets i bicis
El 8 de juliol va començar a Gavà una campanya de control i vigilància de
patinets elèctrics i bicicletes, prevista pel Servei Català de Trànsit, que vol

controlar la circulació d’aquestes i dels vehicles de mobilitat personal.

URBANISME4El Ple municipal
celebrat el 28 de juny va aprovar,
entre altres, una declaració ins-
titucional pel Dia Internacional
del Medi Ambient. Els partits
signants de la declaració es van
sumar al Dia Mundial “per pro-
moure en l’àmbit local actua-
cions al voltant de la sostenibi-
litat, la cura del medi ambient i
la conscienciació climàtica”.

Al mateix Ple, tanmateix,
també es va incloure l’aprovació
inicial de la modificació del con-
veni urbanístic per al desenvo-
lupament del sector Pla de Po-
nent, un projecte urbanístic que
preveu la construcció de 5.000
habitatges al turó del Calamot i
la riera dels Canyars. 

Segons el primer tinent d’al-
caldia, Jordi Tort, “durant el
darrer any s’ha estat treballant
amb la propietat i l’associació de
propietaris en l’actualització i
millora del projecte urbanístic
del Pla de Ponent, per adaptar-

lo als plans estratègics posteriors
de l’Ajuntament”. 

PROTESTA AL PLE
Tanmateix, l’associació No al
Pla de Ponent assegura que vo-
len “destruir el darrer connector
ecològic signant un xec en blanc
amb els propietaris i promotors
immobiliaris”. Els activistes, que
van assistir al plenari amb sa-
marretes de la plataforma, de-

nuncien que l’Ajuntament cedeix
a les pressions “dels seus socis”
-Kronos Homes-Gavaland De-
velopment- i “deixa a la iniciati-
va privada” la construcció dels
habitatges i la destrucció del
corredor ecològic de la riera dels
Canyars, “tot i que el projecte
d’urbanització està pendent de la
resolució del Tribunal Conten-
ciós Administratiu número 13 de
Barcelona”, recorden.

Membres de la plataforma veïnal durant el Ple. Foto: No al Pla de Ponent 

Pla de Ponent: nou pas
endavant de l’Ajuntament

» S’aprova la modificació del conveni per desenvolupar el pla
» Els opositors al projecte denuncien que se cedeix al capital privat
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La policia local incorpora
càmeres de gravació

SEGURETAT4La policia local de
Viladecans començarà a utilitzar
dispositius de gravació uniper-
sonal (DGU) en les seves inter-
vencions a partir del 23 de juny,
coincidint amb la campanya de
la nit de Sant Joan, segons in-
formen des de l’Ajuntament.

Es tracta d’un total de 20 cà-
meres de petites dimensions,
col·locades al pit, que enregis-
traran àudio i vídeo des de la
perspectiva de l’agent i que es fa-
ran servir en situacions que im-
pliquin delictes, infraccions ad-
ministratives greus o molt greus,

i en casos de risc imminent per
a la vida o la integritat física d’a-
gents o tercers.

Els enregistraments es guar-
daran en un servidor i s’elimi-
naran automàticament al cap
d’un mes, excepte si estan rela-
cionats amb infraccions penals o
administratives greus, investi-
gacions policials en curs, o pro-
cediments judicials o adminis-
tratius oberts. “Són molt neces-
sàries, i són dirigides a millorar
la qualitat del servei policial”,
afirma el tinent d’alcaldia de
Seguretat, Anselmo Sánchez.

La platja de la Pineda rebrà
30.000 metres cúbics de sorra
MEDI AMBIENT4Les aporta-
cions de sorra a la platja de la Pi-
neda van arrencar el 13 de juliol.
L’objectiu és recuperar un espai
malmès pels temporals i que
perd terreny davant l’avanç del
mar. Els treballs d’aportació de
la sorra finalitzaran el 28 de ju-
liol i es faran de manera que no
generin gaires molèsties als
usuaris del sorral. 

L’aportació va a càrrec del
ministeri per a la Transició Eco-
lògica, que ha encarregat a una
empresa la reposició de la sorra
en més dels 400 metres del

tram de platja amb serveis, com
ara el de la guingueta-bar de la
Murtra. La sorra, 30.000 metres
cúbics en total, ha estat trans-
portada per un vaixell a la bo-
cana del port de Sitges, des d’on
es traslladaran fins al municipi
a través d’uns tubs. Un cop a la
Pineda, diverses màquines s’en-
carreguen de distribuir la sorra
per recuperar l’espai. 

Aquesta és la primera vega-
da que el ministeri aporta sorra
a la platja de Viladecans, una ac-
ció que ja havia portat a terme a
altres municipis metropolitans.

El Festival Al Carrer atrau 
més de 40.000 espectadors

CULTURA4La 35a edició del
Festival Al Carrer va omplir la
ciutat de talent i art. Més de
40.000 espectadors van gaudir
del 5 al 8 de juliol de les 77 fun-
cions que van celebrar-se de
manera itinerant per diferents
punts del municipi. 

Espais com el parc Torrent
Ballester, el de Can Xic, els jar-
dins de Magdalena Modolell i el
parc de la Marina van ser alguns
dels escenaris del certamen. En-

tre els espectacles més destacats
hi havia l’exhibició de drons
‘Viatge en el temps’, d’Umiles
Group, un espectacle lumínic
que va concentrar tots els signes
característics de Viladecans. Per
tot plegat, l’alcalde, Carles Ruiz,
diu que la ciutat “s’està consoli-
dant com la capital catalana de
les arts al carrer”. El director del
festival, Xavier Campón, desta-
ca l’augment “significatiu” de
públic en aquesta edició.

Els dispositius aniran col·locats al pit dels agents. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Societat | Pantalla gegant per seguir els Jocs Olímpics
El Centre de Recursos per a joves Can Xic serà l’epicentre de la celebració olímpica 
a la ciutat, ja que oferirà en directe les competicions dels Jocs Olímpics de París on

participaran els esportistes locals Sergio Garrote -ciclisme- i Joel Plata -gimnàstica-.

SOCIETAT4La Brigada Anima-
lista de Barcelona gestiona, des
de fa temps, un refugi per a ani-
mals rescatats a Viladecans. I
ara, després de mesos d’estira-i-
arronsa i negociacions amb el
consistori, han anunciat que es
veuen obligats a tancar. “No
hem arribat a cap punt, no hem
trobat solucions”, reconeixen
des del refugi. 

Aquesta situació ha generat
malestar entre la comunitat ani-
malista del municipi i de la co-
marca, una part de la qual es va
manifestar el 10 de juliol davant
de l’Ajuntament per exigir una
sortida per al refugi. Des del
consistori, tanmateix, es limiten
a respondre que l’activitat del re-
fugi “està en un lloc on no pot es-
tar, segons la llei”, ja que és una
zona forestal. 

Per la seva banda, des de la
Brigada Animalista lamenten
que el consistori viladecanenc ha
estat “completament indiferent”

al futur del refugi i, sempre se-
gons el col·lectiu animalista, “ha
tancat la porta a qualsevol pos-
sible solució conjunta”. Sobre
això, des de l’Ajuntament eviten
fer cap més declaració i es limi-
ten a dir que “posaran al centre
de la solució el benestar dels ani-
mals”, sense aclarir quin podrà
ser el futur d’aquests. 

Mentrestant, des de la Bri-
gada expliquen que la millor

solució per al refugi és tancar i
buscar una sortida per als ani-
mals que hi ha. “No podem per-
metre que s’emportin els animals
a qualsevol lloc”, al·leguen des
del col·lectiu que gestiona el re-
fugi viladecanenc. 

De moment, la Brigada Ani-
malista informa que ja estan re-
ubicant els animals que allotja-
ven al refugi i fan una crida a
adoptar gossos i gats.

Un dels gossos en adopció del refugi. Foto: Brigada Animalista

Polèmica pel tancament d’un
refugi d’animals a Viladecans
» L’Ajuntament al·lega que l’espai no pot seguir, per llei, on és ara
» El col·lectiu que el gestiona s’ha vist obligat a clausurar-lo
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Amb escepticisme entre els usua-
ris i més demandes per part
dels consistoris locals s’ha rebut
la notícia del futur desdobla-
ment de les vies de la línia R2 en-
tre les estacions del Prat i Cas-
telldefels. El 3 de juliol, el mi-
nisteri de Transports i Mobilitat
Sostenible anunciava la licitació
per quatre milions d’euros d’un
contracte per a la redacció dels
projectes bàsics i de construcció
de dues noves vies que perme-
tran segregar el servei de Roda-
lies dels trens Regionals. 

Línia Mar ha baixat a l’an-
dana de l’estació del Prat per par-
lar amb els usuaris, que expres-
sen la seva incredulitat davant
l’anunci del ministeri. Amb una
riallada prou expressiva contes-
ta una veïna del Prat, que mani-
festa el seu malestar respecte del
funcionament de la línia, “espe-
cialment a l’estiu i en dies festi-
us, quan baixa la freqüència de
pas”. “És inadmissible un tren
cada hora”, es queixa.

DEMANEN MÉS INVERSIONS
Amb puntualitat poc usual arri-
ba el tren en direcció a Vilanova
i la Geltrú, que agafem fins a Vi-
ladecans, on parlem amb altres
dues usuàries, que critiquen les
constants avaries i incidències de
la línia. “Falten moltes més in-
versions”, coincideixen les dues
veïnes de Viladecans. 

Molt més crítics es mostren
des de l’Associació d’Afectats
Rodalies, que valoren aquest

projecte com a “innecessari i
especulatiu” i consideren que
s'hauria de treballar per des-
congestionar els túnels de Bar-
celona, actualment amb només
dos ramals, al passeig de Gràcia
i plaça de Catalunya, ja a la ciu-
tat de Barcelona. 

“L’ampliació a quatre vies
entre el Prat i Castelldefels és
l’excusa per trinxar l’únic espai
natural existent a Gavà, amb la
construcció de la nova estació de
Gavà Ponent”, denuncien els
membres d’aquesta associació,
creada per “defensar el dret a uns
trens de rodalies dignes”. 

“Manquen sis anys més d’in-
versions, com a mínim”, reclama
per la seva banda Carles Garcia,
membre de l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic
(PTP). Tot i les inversions re-
alitzades des del 2020, que Gar-
cia valora positivament i reco-
neix com a necessàries, “encara
no n’hi ha prou per resoldre
l’endèmic dèficit de millores en

la xarxa de Rodalies”, opina
Garcia. 

MANCA DE FREQÜÈNCIA
“Aquesta millora de les infraes-
tructures plantejada hauria de
comportar necessàriament una
major freqüència de trens que
s'aturin a l’estació del Prat”, re-
clamen des de l’Ajuntament del
Prat, mentre que des del con-
sistori de Gavà donen la ben-
vinguda “a totes aquelles inver-
sions que comportin una millo-
ra del servei, com la futura se-
gona estació de Gavà”.

A Castelldefels opinen que ca-
len “moltes més inversions” per
resoldre els problemes de la línia
R2 Sud. David Solé, regidor de
Seguretat, Governació, Servei
de Neteja i Recollida de Residus
i segon tinent d’alcaldia, com-
parteix que la manca de fre-
qüència és el principal problema.
“És inadmissible que hi hagi
més de mitja hora per arribar al
centre de Barcelona”, denuncia.

Usuaris del servei de Rodalies a l’estació del Prat. Foto: Línia Mar

La comarca reclama més
inversions per a Rodalies

Creix l’oferta de lloguer
social a l’Eixample Sud

HABITATGE4El passat 1 de ju-
liol, l’Ajuntament, conjuntament
amb Hàbitat 3, la Fundació Fa-
mília i Benestar Social i l’Agèn-
cia de l’Habitatge de Catalunya,
participava en l’acte de col·loca-
ció de la primera pedra del segon
dels tres edificis d’habitatge pro-
tegit que es construiran a l’Ei-
xample Sud. 

Es tracta d’un bloc de 135 pi-
sos que se suma a l’oferta d’ha-
bitatge protegit de la ciutat. De
fet, des del consistori recorden
que gràcies als habitatges pro-
tegits al nou barri es doblarà el

nombre de pisos socials al mu-
nicipi. “En llocs com aquests el
Prat del futur es va fent present”,
reivindica l’alcalde, Lluís Mijo-
ler. Els 135 nous pisos estan
qualificats amb un règim espe-
cial, el qual permetrà establir
unes rendes més baixes. En
aquest sentit, els lloguers os-
cil·len entre 260 i 548 euros. 

La promoció forma part de
l’ARE Eixample Sud, que va te-
nir l’oposició de la plataforma ve-
ïnal Ni un pam de terra. Aques-
ta defensava l’espai agrícola en
actiu que hi havia l’any 2021.

Un preacord redueix 
l’impacte de l’ERO a Pronovias
LABORAL4El 4 de juliol, la
plantilla de Pronovias Group
ratificava per unanimitat el pre-
acord assolit amb la direcció de
l’empresa i desconvocava la vaga
prevista per a l’endemà. 

L'empresa havia plantejat
inicialment 85 acomiadaments,
però el preacord rebaixava fins
a 64 les persones afectades. A
més, es pactaven unes indem-
nitzacions de 45 dies per any
amb un màxim 42 mensualitats
i 33 dies per any amb un màxim
24 mensualitats, en funció de
l’antiguitat, amb un màxim d’in-

demnització de 100.000 euros i
un mínim de 4.000.

En un comunicat, la sectorial
de CCOO d’Indústria valora de
manera positiva el preacord, “ja
que permet minimitzar l’im-
pacte de l’expedient, amb la re-
ducció del nombre de persones
afectades i obrint un període
per acollir-se voluntàriament a
l’ERO”. Segons el sindicat, la
mesura hauria de servir per su-
perar la situació actual i conso-
lidar l’empresa amb “un projec-
te industrial viable que assegu-
ri els llocs de treball”.

Acte de col·locació de la primera pedra de la nova promoció. Foto: Ajuntament

Pagesia |Comença la collita de melons al Parc Agrari
La primera setmana del juliol va començar la collita de melons al Parc
Agrari del Baix Llobregat, una mica més tard del previst a causa de les

restriccions d’aigua en el rec per l’emergència per sequera.

Roger Jiménez
EL PRAT 

» Escepticisme davant l’anunci del desdoblament de vies a l’R2 Sud
» La manca de freqüència i les avaries són els principals problemes



Juliol 2024

Sant Boi
| 18

líniamar.cat

Augmenta el rebuig social 
a les molèsties per sorolls

MOLÈSTIES4Segons l’informe
anual presentat per la Síndica de
Greuges, Dolors Vallejo, al Ple
municipal del mes de juliol, es
detecta més sensibilitat ciuta-
dana als temes relacionats amb
les molèsties provocades per so-
rolls. En concret, Vallejo va po-
sar en relleu davant del plenari
municipal les actuacions que va
fer l'any 2023 vinculades a la
contaminació acústica. “La sen-
sibilitat social sobre el soroll ha
crescut”, comentava.

D’altra banda, la síndica tam-
bé expressava la necessitat de

continuar fent front a les desi-
gualtats amb la continuïtat de les
polítiques amb accent social.

En total, al llarg de l’any pas-
sat Vallejo va portar a terme 419
actuacions motivades per les
relacions de la ciutadania amb
l’Ajuntament, un 10% més que
l'any anterior. La majoria van ser
respostes a consultes diverses i
una tercera part van ser queixes.

Cal destacar, a més, que el
95% dels expedients es van re-
soldre durant el 2023. De fet,
més de la meitat, en menys de 15
dies, i el 75%, en un mes.

L’ocupació als polígons
industrials assoleix el 90%

INDÚSTRIA4Segons dades fa-
cilitades per l’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB), als po-
lígons d’activitat econòmica del
municipi hi ha en l’actualitat
734 establiments, dels quals 635
estan en actiu, una xifra que re-
presenta el 87% del total. De fet,
segons l’AMB, gairebé tots els
polígons de la ciutat tenen un ni-
vell d’activitat superior al 90%,
amb l’excepció del polígon Fo-
nollar Nord.

Aquestes dades formen part
de la diagnosi a partir de la qual
s'està elaborant l’Agenda Urba-

na dels Polígons d’Activitat Eco-
nòmica de Sant Boi, un pla d'ac-
ció per reforçar el paper dels po-
lígons com a motors de desen-
volupament de l’economia de
Sant Boi a partir d’una aposta es-
tratègica pels sectors emergents,
com el de la logística, un sector
en procés de transformació.

En l’actualitat, l’activitat més
freqüent al municipi ja és la dis-
tribució i emmagatzematge, que
es concentra sobretot al polígon
Prologis Park. En concret, aquest
tipus d’activitat representa més
d’una tercera part del total.

Sant Boi, un dels municipis
europeus “més sostenibles” 

MEDI AMBIENT4Sant Boi ha
estat preseleccionat com un dels
municipis finalistes del premi
‘Fulla Verda Europea’, un guar-
dó que atorga la Comissió Eu-
ropea a les ciutats petites de
més de 20.000 habitants que re-
coneix els seus avenços davant
“dels desafiaments ambientals
urbans derivats de “la crisi cli-
màtica”. 

L’executiu justifica l’elecció
de la ciutat per “integrar solu-

cions basades en la natura, sis-
temes de drenatge urbà i adap-
tació al canvi climàtic”. Alhora,
destaca el seu “ampli programa
de reducció del plàstic, que pro-
mou l’ús d’aigua de l’aixeta ofe-
rint ampolles de vidre i inclou la
campanya ‘Consells per a una
compra lliure de plàstics'”. 

Els premis, que seran en-
tregats el 24 d’octubre a Valèn-
cia, valoren les ciutats “més sos-
tenibles d’Europa”.

La síndica (al centre), amb l’alcaldessa i altres síndics. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Tribunals | Presó per apallissar un jove amb autisme
El 21 de juny ingressava a la presó un jove de 19 anys per clavar-li una

pallissa a un veí de Sant Boi amb autisme, de 21 anys. La víctima, agredida
per dues persones, va quedar inconscient i va ser ingressada a l’hospital.

TRANSPORT4Al voltant de 250
persones es van manifestar el 6
de juliol al Delta per exigir la mi-
llora del servei de bus al Baix i
demanar un transport públic
“digne” a la comarca. 

La marxa, amb sortida a la
plaça de la Vila de Viladecans i
arribada a la plaça de l’Ajunta-
ment de Sant Boi, va ser convo-
cada per la Plataforma per un
Servei Digne de Bus al Baix Llo-
bregat, que denuncia “la desas-
trosa gestió del servei públic de
transport a la comarca per part
de les empreses que operen sota
la competència de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona
(AMB)”.

“SERVEI DEFICIENT I REPRESSIÓ”
Segons les entitats convocants,
entre els quals hi ha la Federa-
ció d’Associacions de Veïns del
Baix Llobregat, l’Associació per
a la Promoció del Transport Pú-
blic (PTP), Catalunya Camina,

l’ECOM i els sindicats CCOO,
CGT, UGT i USOC, els usuaris
dels autobusos del Baix Llobre-
gat i de l’Hospitalet “pateixen un
servei deficient, amb acomia-
daments arbitraris i pressió so-
bre els treballadors”.

En aquest sentit, des del sin-
dicat CCOO denunciaven “re-
pressió sindical” per l’acomia-
dament de tres treballadors del
comitè d’empresa de la UTE
Monbús-Julià Sant Boi, que ges-
tiona el servei de bus en aques-

ta zona, i que van convocar una
vaga per reclamar la millora de
les condicions laborals. Final-
ment, el 15 de juliol, el sindicat
celebrava l’acord amb l’empresa
respecte a la contractació i l’o-
perativa, així com la readmissió
dels treballadors acomiadats.

De fet, la responsable del
servei, l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB), va expressar
en un comunicat la necessitat
d’entesa entre les parts per as-
solir un acord. 

La manifestació va acabar davant de la plaça de l’Ajuntament. Foto: CCOO 

Demanen un servei de bus 
i un transport públic “dignes”
» Més de dues-centes persones protesten per un servei “deficient”
» Els sindicats denuncien repressió i pacten un acord amb l’empresa
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Fa un any, l’activitat polí-
tica local era frenètica. El
28 de maig s’havien ce-
lebrat eleccions munici-

pals i el 17 de juny van tenir lloc els
corresponents plens d’investidu-
ra arreu del territori. Es tractava
de sessions extraordinàries enca-
ra més anòmales, ja que, com a
resposta als mals resultats del
PSOE a gairebé tot l’Estat, amb ex-
cepcions com l’àrea metropolita-
na de Barcelona, Pedro Sánchez
havia convocat eleccions gene-
rals per al 23 de juliol.  

En els darrers 365 dies han
passat moltes coses: una sequera
rampant que ara s’ha suavitzat,
unes eleccions catalanes que han
enfonsat ERC, una inflació que
sembla que ara es modera, unes
eleccions europees que han fet
augmentar la presència de l’ex-
trema dreta al continent, l’apro-
vació de l’amnistia... Què han es-
tat fent els governs municipals
metropolitans durant aquest
temps? Al diari Líniaens hem fet
aquesta pregunta i hem intentat
respondre-la amb veus de tota
mena. Des de qui defensa els
nous executius fins a qui no hi està
d’acord. Aquesta és la valoració
d’un any de nous governs locals a
la metròpoli. 

LA BARCELONA DE COLLBONI
Qui va guanyar les eleccions a Bar-
celona? La pregunta és fàcil de res-
pondre, matemàtica en mà. De to-
tes maneres, el partit vencedor,
Junts, no ha acabat governant
perquè els resultats de gairebé tri-
ple empat entre la formació de Xa-
vier Trias, els comuns d’Ada Co-
lau i els socialistes de Jaume Coll-
boni van fer que aquest darrer can-
didat, el segon en vots, pogués ser
investit alcalde amb el suport dels
comuns i del PP. 

Aquesta situació de frec a frec
ha marcat el primer any de govern
i marcarà el desenvolupament
del mandat. Almenys així ho ve-
uen des de punts de vista tan
oposats com els de la Federació
d’Associacions Veïnals de Barce-
lona (FAVB) i Foment del Treball.
“Hi ha un govern molt dèbil, per-
què amb 10 regidor l’Ajuntament
no es pot manegar”, diu Camilo
Ramos, de la FAVB. En aquest
sentit, el líder del moviment veïnal
considera que, de moment, l’A-
juntament només pot “prometre
coses”, com per exemple l’alcaldia
de nit. “Amb la correlació de for-
ces, Collboni hauria de pensar
abans a pactar que a governar”,
afegeix. És per això que Ramos
considera que manquen “unes lí-
nies mestres” i assenyala que, ara
per ara, Barcelona va cap a con-
vertir-se en una “ciutat d’esdeve-
niments i turisme” i considera
que això és “un error”.

Més enllà d’això, Ramos opi-
na que “la comunicació amb el go-
vern socialista no és gaire bona”
i lamenta que s’escoltin més cer-
tes veus que d’altres. “És impor-
tant reunir-se amb els empresa-
ris, però també s’han d’escoltar els
veïns, perquè la ciutat no només
és un espai per fer-hi negocis”,

afirma. Sigui com sigui, Ramos re-
coneix que si li haguessin fet la
mateixa pregunta en el primer any
de mandat d’Ada Colau, “hauria
dit el mateix”.

Per la seva banda, Foment
considera que no es pot desvincu-
lar la situació actual del fet de
“governar en minoria”. Dit això, as-
senyala que, en aquest primer any
de mandat, “iniciatives com la
promoció de la Fórmula 1 van en
el bon camí” i demana més relació
entre les empreses i les institucions.

“Seria bo que hi hagués un pas més
decidit entre el discurs de la bon-
dat de la col·laboració publicopri-
vada i la seva concreció”, reclama.

Podrien semblar unes decla-
racions tèbies, però cal tenir en
compte que la patronal no acos-
tuma a fer balanços polítics d’a-
questa mena, i el fet que n’hagi
parlat amb el Líniaés destacable.
Alhora, aquestes declaracions de
Foment estan a anys llum de les
poques que havia fet en els man-
dats de Colau. El 2022, per ex-

emple, el seu president, Josep
Sánchez Llibre, titllava el tarannà
de l’alcaldessa “d’autoritari, ar-
rogant, poc democràtic i ideolò-
gicament sectari”.

Empresaris a banda, la pos-
tura dels moviments socials en-
vers el govern municipal sí que
sempre es fa sentir amb força.
Jordi Elgström, d’Eixample Res-
pira, afirma que l’organització a
la qual pertany no està gens sa-
tisfeta amb “les polítiques per les
quals s’ha apostat”. Alhora, diu

que manca una “planificació es-
tructural” de la ciutat i lamenta
que es prioritzi un “model de
mobilitat urbana basat en el cot-
xe”. “Les polítiques de Collboni
deixen molt de banda el creixe-
ment de la xarxa segura ciclista,
els espais per als vianants o la
construcció del tan necessari i ur-
gent tramvia”, considera. És per
tot això que Elgström resumeix
que el model de ciutat de Collboni
es basa en els “macroesdeveni-
ments i és cotxe-cèntric”. 

Foto de família dels candidats del PSC de les principals ciutats metropolitanes abans de les eleccions del 28 de maig del 2023. Foto: Albert Segura/ACN

El 28 de maig del 2023 es van celebrar unes eleccions municipals on el PSC 
va ser el gran triomfador. Després d’un any, analitzem com ha estat aquest
primer quart de mandat preguntant a organitzacions d’empresaris, entitats
veïnals i moviments socials com valoren els executius sorgits de les urnes. 

365 dies dels nous
governs locals: on som?
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n Parlar dels ajuntaments metropo-
litans és parlar del Partit dels Socialis-
tes de Catalunya (PSC). En aquest sen-
tit, les darreres eleccions municipals
van deixar un territori tenyit de ver-
mell després d’uns anys en què, pri-
mer el taronja de Ciutadans i després
el groc d’ERC, van disputar l’hegemo-
nia socialista. En el cas dels comicis
municipals això no és cap sorpresa, i
la formació va aconseguir un de cada
quatre vots al territori de l’àrea me-
tropolitana de Barcelona el 2023. Al-
hora, va passar de ser la primera força
en 18 de les 36 localitats de la regió el
2019 a ser-ho en 21 l’any passat. 

Tanmateix, la presència socialista
a la metròpoli va més enllà, i actual-
ment ja podem parlar d’un cicle de
poder socialista que, amb el Procés a
la corda fluixa, s’ha escenificat en les
darreres tres eleccions que han vin-
gut després de la comtessa munici-
pal. A les eleccions generals del
2023, el PSC va ser primera força a
tots els municipis de l’àrea metropo-
litana. Resulta impactant si tenim en
compte que el 2019 ERC era primera
força a la meitat dels municipis. En el
cas dels comicis catalans que es van
celebrar aquest mes de maig, la di-
nàmica es va repetir, i només els mu-
nicipis de Begues, Sant Cugat, la Pal-

ma i Tiana es van pintar d’un altre
color que no fos el roig. Finalment,
en les eleccions europees, només en
tres municipis el PSC no ha estat la
força més votada. Dit d’una altra
manera, a la metròpoli els socialistes
són els més votats en totes les elec-
cions a les quals la ciutadania està
cridada a les urnes. 

Això fa que les institucions supra-
municipals de la regió, com per ex-
emple la Diputació o l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB), estiguin
liderades pel PSC. El cas més notable
és aquest darrer, el tercer organisme
en quantitat de pressupost a Catalu-

nya, on Jaume Collboni és president i
l’alcalde de Cornellà, Antonio Bal-
món, vicepresident executiu. Aques-
ta majoria s’ha fet valdre darrera-
ment amb una escenificació del po-
der socialista a l’AMB. El passat 25 de
juny, el partit va anunciar una inver-
sió rècord per al període 2024-2028
dotada amb 423 milions d’euros que
es destinaran, sobretot, a la cohesió
social i a la millora urbana. Segons
van explicar Collboni i Balmón,
aquests recursos es repartiran de for-
ma equitativa en funció de les cir-
cumstàncies de cada municipi, i
l’Hospitalet i Badalona en seran les
localitats més beneficiades.

Territori socialista

CONTINUISME AL SUD
A les principals ciutats del sud me-
tropolità no es van produir grans
canvis després de les eleccions. El
PSC continua sent el partit hege-
mònic a la regió i en molts casos
ha ampliat la seva quota de poder. 

És per aquest motiu que el
president de la Federació d’As-
sociacions de Veïns del Baix Llo-
bregat (FavBaix), Julián Carras-
co, considera que hi ha hagut
“pocs canvis i les polítiques se-
gueixen sent continuistes”. De
la mateixa manera, Neus Olea, di-
rectora general adjunta de l’As-
sociació Empresarial de l’Hospi-
talet i el Baix Llobregat (AE-
BALL), assegura que en el darrer
any s’ha continuat treballant “en
estreta col·laboració amb els nous
governs municipals” en tot allò re-
lacionat amb el desenvolupa-
ment econòmic. “En general hem
trobat una sintonia positiva, es-
pecialment pel que fa a l’impuls
de polítiques que afavoreixen la
competitivitat empresarial, la
sostenibilitat i la innovació”, diuen
des d’aquesta patronal local d’em-
presaris. Parla de projectes que
busquen millorar la transforma-
ció dels polígons, fomentar la
formació professional o avançar
en la “transició cap a una econo-
mia verda i digitalitzada”.

Així mateix, l’empresariat tam-
bé ha vist “bona predisposició
per part dels governs metropoli-
tans per escoltar les necessitats i
preocupacions de les empreses lo-
cals”. No obstant això, des de
l’organisme consideren que cal
millorar àrees com “la burocràcia
i els tràmits administratius”, per-
què “encara suposen una barrera
per a moltes empreses”. “Valorem
positivament aquest primer any
de col·laboració amb els nous go-
verns metropolitans i esperem
continuar treballant conjunta-
ment per aconseguir un entorn
empresarial encara més dinàmic
i competitiu”, conclouen.

El moviment veïnal, en canvi,
no es mostra tan benvolent amb
les polítiques continuistes dels
executius municipals i alerta que
es comencen a veure augments en
alguns impostos i taxes que “du-
rant els últims anys s’havien man-
tingut estables”. “Sabem que els
impostos són necessaris, però
també pensem que han de ser
proporcionals”, diu Carrasco. Es
refereix a tributs com l’IBI, que, se-
gons explica, en ciutats com Cas-
telldefels, Gavà, Cornellà, Sant
Boí o el Prat ja ha pujat entorn del
6% i això, en un context d’inflació,
està creant “problemes a la po-
blació”. També assenyala altres

“Seria bo que hi hagués
un pas més decidit
entre el discurs 
de la bondat de la
col·laboració
publicoprivada i la seva
concreció”, reclama
Foment del Treball

impostos com la taxa de recollida
d’escombraries que s’aplicarà a
partir del 2025 i que, a ulls del pre-
sident de FavBaix, “crearà un
conflicte”. “D’aquesta normati-
va, com sempre, ens n’assabentem
quan ve el rebut domiciliat”, diu
per afegir que aquesta política de
“fets consumats” porta a una me-
nor implicació de la ciutadania que
no hauria de fer estranya la baixa
participació en les eleccions. 

CONTRASTOS AL NORD
A l’altra banda de la metròpoli, les
posicions són més enfrontades. Els
empresaris de la Cambra de Co-
merç del Barcelonès Nord tenen
bona sintonia amb els governs
municipals. De fet, el nou presi-
dent, Vicenç Hernàndez, està man-
tenint reunions amb els diferents
alcaldes dels municipis de la zona
i, segons asseguren des de l’orga-
nització, “la valoració d’aquestes
trobades és molt positiva”. “Les re-
unions estan sent molt producti-
ves i hi ha moltes ganes de col·la-
borar en diferents aspectes en
funció de cada municipi, en be-
nefici del teixit productiu i de les
economies locals”, diuen.

En canvi, el moviment veïnal
no està gens content amb alguns
dels ajuntaments. “Amb els nous
governs, com amb els anteriors,

hem de tornar a picar pedra, per-
què el Baix Besòs queda molt bé
per fer campanya, però després
s’oblida”, afirma Pepe Sánchez, de
la Coordinadora Veïnal del Baix
Besòs. El desembre del 2022, els
cinc ajuntaments del Barcelonès
Nord (Badalona, Sant Adrià,
Montcada, Santa Coloma i Bar-
celona) i el moviment veïnal van
arribar a un gran pacte per abor-
dar les problemàtiques més des-
tacades que es viuen a la llera del
Besòs. “Hem deixat un temps per
veure si s’aplicava el compromís
que havíem signat, però sorpre-
nentment tothom ha baixat del
vaixell després de les eleccions”,
diu Sánchez. “En campanya, les al-
caldesses de Sant Adrià i Santa Co-
loma parlaven molt del Baix Be-
sòs, però ara no hi són ni se les es-
pera, i les úniques administracions
que han aparegut són les de Mont-
cada i Badalona”, afegeix. 

La coordinadora només man-
té el diàleg obert amb aquests dos
ajuntaments. “Hem volgut anar
reprenent el tema, però ens està
costant suor i llàgrimes”, conclou
Sánchez.

“El Baix Besòs queda
molt bé per fer
campanya electoral,
però a l’hora de
governar s’oblida”, 
diu Pepe Sánchez, 
de la Coordinadora
Veïnal del Baix Besòs

Amb ERC en hores baixes i Ciutadans desapareixent, 
el PSC ha guanyat amb superioritat les darreres

quatre eleccions a l'àrea metropolitana de Barcelona

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Futbol | Nari Taib, nova entrenadora del sènior femení de l’AE Prat   
El primer equip femení de l’AE Prat té nova tècnica. Es tracta de Nari Taib, que 

procedeix de la UD Viladecans i que assolirà la direcció del grup de manera conjunta 
amb Víctor Sambola. A més, tots dos coordinaran el futbol 11 del conjunt potablava. 

“La certesa més gran és que tre-
ballo amb incerteses”, enceta
Marc Roset (Barcelona, 1992), di-
rector tècnic del Draft Gramenet.
Ha de tenir la imaginació d’un
novel·lista i la intuïció d’un de-
tectiu, en aquest cas per preveu-
re què pot passar durant una
temporada i haver pensat possi-
bles solucions als problemes, i
també ser resolutiu i trobar no-
ves respostes quan sorgeixin al-
tres entrebancs.  

La seva és una tasca força
desconeguda des de fora. “És
un treball a l’ombra que et per-
met confeccionar l’estructura
d’equips i club sense que ningú
et pregunti contínuament. Per
això és vital anar de bracet amb
la junta, que et doni suport i sà-
piga què vols, i construir a poc a
poc. Aquest és un projecte a mit-
jà i llarg termini”, exposa aquest
eixamplenc que sempre ha viscut
al barri de Sant Antoni. 

Des que l’estiu del 2022 es va
reunir amb els responsables de
l’entitat, va saber que era el lloc
i el moment per assumir per
primer cop la direcció tècnica
d’un club. Un càrrec que feia
temps que li cridava l’atenció i
per al qual s’havia format, amb
un màster en Gestió Econòmica
d’Entitats Esportives i un altre en
Sport Management (Gestió Es-
portiva). El seu valedor era Toni
Sáez, que acabava de ser nome-
nat tècnic del primer equip i ja
havia trucat abans Roset perquè
fos el seu ajudant al sènior B de
Copa Catalunya del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià i dirigís també
l’infantil Interterritorial.   

Aquell estiu hi va haver una
gran revolució al primer equip
del Draft Gramenet i només hi
van continuar dues jugadores,
Merche Carrillo i Clara Hernán-
dez. Roset i Dani Vidal van ser els
ajudants de Sáez en un equip que
va ser cinquè, a tres triomfs de
l’AB Premià, el quart i últim
classificat per a la Final a Quatre
de Copa Catalunya. Al final de
curs, Sáez va decidir entrenar a
Lliga Femenina 2 i fer-ho a la UE
Mataró, on continua.  

Una temporada després,
aquesta 2023-2024, i amb Víctor
Calzado com a timó, el conjunt co-
lomenc ha fet un salt de qualitat
i maduresa amb el subcampionat

de Super Copa —competició que
se li va escapar amb dues derro-
tes en els últims tres partits— i la
victòria a la Final a Quatre li va
permetre disputar la fase d’ascens
a Lliga Femenina 2 de Granada,
en què va tenir opcions de pujar
a la tercera competició estatal
fins a l’últim moment.  

“En els equips sèniors no
pots fitxar ni fer moviments
fins que no saps  quina compe-
tició disputaràs el curs segü-
ent, i nosaltres hem estat l’equip

que jugarà la Super Copa que
més tard ha acabat. A més, des-
prés d’un curs tan bo i sense as-
cens de categoria, les jugadores,
que són joves i excel·lents, han
rebut força ofertes d’altres
clubs”, comparteix Roset.    

Van ser dies d’incertesa per-
què Calzado no continuaria a la
banqueta per incompatibilitat
laboral i calia fitxar un altre en-
trenador. Finalment, l’escollit
ha estat Víctor de Arana, que

procedeix de l’SD Espanyol mas-
culí, a qui ha pujat de Copa Ca-
talunya a Super Copa. De Arana
també ha dirigit al CB Boet Ma-
resme Mataró o als Lluïsos de
Gràcia. “Hem parlat moltes ho-
res sobre la idea que tenim de
l’equip i és bastant semblant.
Així és molt més fàcil tot”, des-
taca el director tècnic.  

Per a les basquetbolistes era
fonamental saber qui seria el
nou entrenador i parlar-hi abans
de prendre una decisió. “Ja saben
què n’espera d’elles el Víctor i, per
tant, ja tenen més confiança en el
projecte”, descriu Roset. L’equip,
que s’entrena dilluns i dimecres,
manté el bloc. Hi continuen la ca-
pitana Merche Carrillo, Andreea
Cojocariu, Lara Sánchez, Marta
Colàs, Èlia Páez, Clara López,
Joana Navarro i Marina Laborda.
Jana Serrano viurà la seva sego-
na etapa al club i arriben Irene
Medel i Emma Trueba. Clara
Hernández s’ha retirat i passarà
a ser la delegada del grup. 

CISTELLA PETITA
A més, Andreea Cojocariu, juga-
dora del primer equip, és la nova
coordinadora de cistella petita.
Una nova figura que s’afegeix a
l’estructura de l’entitat i que res-
pon al creixement de la base i a

la vàlua de Cojocariu, que aquest
curs era entrenadora del premi-
ni i el pròxim dirigirà el cadet. 

Des que va arribar Roset, el
club ha passat de 83 a un cen-
tenar de fitxes en equips de
base i ha creat nous equips de
cistella petita. “Necessitava una
persona amb qui tingués plena
confiança i molt preparada, i
vaig veure clar que havia de ser
l’Andreea, que és una referent
per a les petites”, recorda l’ei-
xamplenc. L’edifici s’ha de cons-

truir des dels fonaments. El pri-
mer equip ha de ser i, de fet, és
un mirall per a les més menudes. 

Per a Roset el bàsquet és un
company inseparable des de les
primeres cistelles al Col·legi Les-
tonnac, l’escola en què també van
estudiar Anna Sanchís, la seva
germana, i Rosa Roca, la mare.
“Encara que faci temps que no
m’hi passo, Lestonnac forma
part de mi. Hi ha un professor,
Pere Corominas, que fins i tot va

assistir a la meva graduació en
Ciències de l’Activitat Física i de
l’Esport (CAFE)”, destaca l’en-
trevistat, que també va jugar al
Club Bàsquet Pedagogium, el
CB Ciutat Vella i el CB Ramon
Llull, on va penjar les botes amb
21 anys, quan tenia més ganes
d’entrenar que de vestir de curt.
Una passió li va transmetre Pa-
tricia Costas a Lestonnac. 

JAUME ZAMORANO
Fa molts anys que l’eixamplenc
aplica les ensenyances de Jaume
Zamorano, a qui considera el seu
pare basquetbolístic: “Em va
ajudar a gestionar moments
dins i fora de la pista. El Jaume
és directe i sincer”. Es van co-
nèixer al Joventut les Corts,
club en què l’entrevistat va en-
trenar deu temporades i va créi-
xer molt com a tècnic i persona.
Després vindria l’etapa a Sant
Adrià i una estada a l’AE Bàs-
quet Pratenc com a ajudant
d’Albert Valldosera al primer
equip masculí i on va acabar di-
rigint el sènior femení.    

“El Draft és i ha de continu-
ar sent un club de barri i, sense
perdre aquesta essència, no pot
posar-se límits. Ha d’intentar
aspirar a tot en totes les catego-
ries”, assegura Roset. 

Toni Delgado
EL PRAT

Roset treballa amb incerteses
» L’extècnic de l’AE Bàsquet Pratenc és ara director tècnic del Draft Gramenet, que ha fet un gran curs   
» “És vital anar de bracet amb la junta, que et doni suport i sàpiga què vols, i construir a poc a poc”, diu 

Les jugadores del Draft Gramenet i Marc Roset celebren la victòria a la Final a Quatre de la Super Copa, al pavelló Virrei Amat. Foto: Antoni Lloret

“Les jugadores, que són
joves i excel·lents, han
rebut força ofertes
d’altres clubs”, confessa

“Jaume Zamorano al
Joventut les Corts em
va ajudar a gestionar
els moments”, exposa 
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Es tracta d’un espectacle que parla de
com ens relacionem entre nosaltres i de
com depenem intrínsecament els uns
dels altres. Ho fa a través del pas per l’es-
cenari de 20 individus de diferents na-
cionalitats i cultures, en un espectacle fa-
miliar que barreja el teatre, el circ i la dan-
sa. Es pot veure al Teatre Coliseum de Bar-
celona fins al 24 de juliol.

Teatre

The Genesis
Copenhagen Collective

La cantant de Vilassar de Mar ha publicat
el seu nou disc, basat en la bellesa del fet
quotidià. Amb una amalgama d'estils i in-
fluències i amb el concepte del camí com
a fil conductor, les 13 cançons reflexionen
sobre les emocions i la connexió amb els
nostres orígens. Inclou les col·labora-
cions d'Elisabeth Roma, Pol Batlle, Hora-
cio Fumero i Juan Berbín.

Música

La còmica producció de Santiago Se-
gura arriba a la seva quarta pel·lícula
amb un argument centrat en la pro-
posta de casament que li fan a la filla
gran de la família, coincidint amb el dia
del seu 18è aniversari. Aquest succés
despertarà un conjunt d’embolics i
peripècies que no deixaran indiferent
cap membre de la família.

Pelis i sèries

Padre no hay más que uno 4
Santiago Segura

De camino al camino
Rita Payés

Festival de Jazz
El Festival de Jazz de Barcelona arriba a la seva 56a edi-
ció amb alguns grans noms de l’escena internacional i
també del panorama català i espanyol, com Kamasi
Washington, John Scofield, Pat Metheny, Rita Payés o

Andrea Motis. Des del 16 de juliol i fins al 20 de desem-
bre hi ha programats una vintena de concerts de gran i

també de petit format. D’aquesta edició destaca el
protagonisme que es dona a la música cubana i fla-
menca interpretada per saxofons i contrabaixos, 
dos dels instruments més característics del jazz.

E S T O P AQUI ÉS?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta obra explica la història d’en Ro-
ger, un soldat que rep la visita d'un emis-
sari del rei de l'Illa de les Tres Taronges que
li reclama que els ajudi a vèncer la guer-
ra. Així és com el protagonista s'endinsarà
en una perillosa aventura en la qual
haurà de lluitar contra una profecia, amb
la missió de retornar la pau. És el primer
llibre d’una trilogia.

Llibres

L'Illa de les Tres Taronges
Jaume Fuster

|Dungeons of Hinterberg
És una aventura d'acció per a totes les plataformes ambientada en un

poble alpí on el protagonista ha d’enfrontar-se i combatre contra el mal.
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Viuen línia
Famosos

Ser el duo musical més reconegut a l’Estat
Són tot un referent de la rumba al país

Ser els primers espanyols que omplen l’Olímpic
Mai cap artista de l’Estat havia actuat a l’Estadi Lluís Companys

Eufòria després del gran concert
Els fans asseguren que va ser una actuació al·lucinant

Estopa, el duo musical format pels germans David
i José Manuel Muñoz (Cornellà, 1976 i 1978), s’ha

convertit en el primer grup espanyol que 
ha actuat a l’Estadi Olímpic, omplint-lo de 
gom a gom. Ho feia en el marc de la gira 
que està fent per commemorar els seus 
25 anys a sobre dels escenaris. Davant 
de 60.000 persones, va fer l’actuació

més multitudinària de la seva 
història, després d’haver fet sold out

en només cinc hores. Durant el 
concert va repassar el millor de la 

seva discografia amb temes 
clàssics i noves propostes com les 
del disc Estopía. Del duo català cal 
destacar la seva llarga trajectòria 
i els nombrosos guardons que ha 
rebut, com la Creu de Sant Jordi.
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